
Noviny
zdarma
nejen pro 
havíře

22. září 2011  l  číslo 34  l  ročník 41

Bezpečnostní heslo na září:

Jestli jsou ti oči milé,
používej v dole brýle!

OSTRAVA – Připravovanou stát-
ní energetickou koncepci ČR 
do roku 2060, kterou chce vláda 
projednat ještě v tomto roce, je 
třeba řešit komplexně, v celém 
rozsahu. Je třeba pokusit se najít 
cestu, jak splnit všechny potřeby 
a požadavky ČR a Evropské unie 
a současně zajistit naší zemi ener-
getickou bezpečnost, konkurence-
schopnost a možnost udržitelné-
ho rozvoje. 

Na workshopu se zástupci 
středního managementu vnitř-
ních organizačních jednotek 
OKD to řekl v úterý 20. září 
Jaroslav Němec, vedoucí týmu 
specialistů společnosti Ener-
gie – stavební a báňské, který 
zpracoval na žádost Zaměstna-
vatelského svazu důlního a naf-
tového průmyslu – společenstva 
těžařů (ZSDNP) rozsáhlou sto-
stránkovou studii Dopady státní 

energetické koncepce na zaměst-
nanost v těžebním průmyslu.

Studie přináší analýzu předpo-
kládaného vývoje spotřeby elek-
trické energie a tepla v ČR do roku 
2060, požadavků EU plynoucích 
z energetické strategie unie, pro-
blematiky centralizovaného záso-
bování teplem a programu dalšího 
provozu a obnovy zdrojů výroby 
tepla a elektřiny. Analyzuje mimo 
jiné dopady případného omezení 

těžby uhlí na zaměstnanost a hos-
podářskou situaci v dotčených 
regionech.

Energetickou problematiku řeší 
studie nejen z hlediska ČR, ale 
v celoevropském kontextu. Jako 
hlavní energetickou surovinu pro-
sazuje uhlí, jehož zásoby ve stá-
tech Evropy a Asie se odhadují 
na 287 095 milionů tun, a tvoří tak 
31,6 procenta celkových světových 
zásob. Pokračování na straně 4

KARVINÁ – Přítele poznáš v nouzi 
a sílu pracovního kolektivu, když 
přijdou problémy. Na vlastní kůži 
se o této pravdě přesvědčili pracov-
níci Dolu Karviná, kdy při třech 
červencových otřesech ztratili dva 
své kolegy a dalších 14 bylo zraně-
no. Mimořádné události současně 
znamenaly stop nadějím na splnění 
letošních cílů v oblasti bezpečnosti 
práce a výrobních úkolů. Kolektiv 
Dolu Karviná se přesto nepoložil 
a přes tíživou atmosféru se vypjal 
v srpnu k mimořádným výkonům.

Zcela excelentně si vedly osádky 
dvou porubů, jejichž provoz zůstal 
po otřesech zachován, a které táhly 
celou těžbu dolu. Obě splnily limit-
ní výkony, a to při dosažení výbor-
ných parametrů.

Kolektiv fi rmy Alpex PBG hlavní-
ho předáka Stefana Gulaka z úseku 
vedeného Marianem Olszewským 
natěžil v porubu 11 433 na závo-
dě ČSA 95 646 tun uhlí při celko-
vém měsíčním postupu 180,3 met-
ru. Jde o nejvyšší postup dosažený 

v historii Dolu Karviná. Průměrná 
denní těžba dosáhla 3327 tun, den-
ní postup 6,3 m. 

Kolektiv hlavního předáka Mar-
ka Ladenbergera z úseku vedené-
ho Vladimírem Domesem vytěžil 
v porubu 140 906 na závodě Lazy 
91 851 tun uhlí při měsíčním 
postupu 102,1 metru. Denně těžil 

bezmála 3062 tuny při průměr-
ném denním postupu 3,4 m. O jeho 
pracovním nasazení svědčí fakt, že 
doba využití chodu výrobní linky 
dosáhla v jeho porubu 40,5 procen-
ta; v případě Gulakova týmu to bylo 
36 procent.

Skvělé výsledky na úrovni limit-
ních výkonů předvedly také tři 

kolektivy příprav. Mezi vlastními 
kolektivy šachty to byly osádky 
hlavních předáků Marka Gallika 
a Zdeno Gardoně. Prvně jmeno-
vaný vyrazil na dílech 40701/3 
a 39808/7 celkem 96 metrů s prů-
měrným denním postupem 6,06 m 
a výkonem 41,63 cm na jednoho 
pracovníka a směnu. Gardoňův 
tým dosáhl na čelbě 11407 měsíč-
ního postupu 89 m při denním 
postupu 4,24 m a výkonu 22,31 cm 
na osobu a směnu.

Mezi dodavateli se blýskl kolek-
tiv fi rmy WPBK – BIS CZ hlavní-
ho předáka Bogusława Kozłowi-
cze, který na klasické ražbě 38807/6 
s vysokým podílem ruční práce 
postoupil o 77 metrů. Průměrný 
denní postup dosáhl 5,13 m a výkon 
na pracovníka a směnu 32,08 cm.

„Chci poděkovat celému kolek-
tivu našeho dolu. Přes mimořád-
né události, které nás potkaly, si 
dokázal udržel morálku, stmelil se 
a řešil věci s klidnou hlavou. 

Pokračování na straně 4

Uhlí je nezbytnou součástí
energetické koncepce ČR
Účastnici workshopu ke Státní energetické koncepci České republiky se seznámili se studií odborníků 
a připomínkami Zaměstnavatelského svazu důlního a naftového průmyslu

Dobrý kolektiv se pozná v těžkých chvílích
Na poradě hlavních předáků Dolu Karviná se hodnotily důsledky tří červencových otřesů a zbrojilo se na poslední čtvrtletí

Účastníci porady hlavních předáků Dolu Karviná.

Moderní technika
účinně střeží OKD

OSTRAVA – V tom-
to týdnu na mne 
přišla řada – mám 
napsat úvodník. Mým 
obvyklým tématem je 
nerovný boj s přesilou 

pachatelů přestupkové a trestné činnosti, 
případně alkohol na pracovišti.

Je pravda, že jevy jako nelegální sběr 
kovů a krádeže měděných vedení stále 
trvají a činí nám starosti, naše pozice 
ovšem není beznadějná. Mám radost 
z úspěšné spolupráce s Policií ČR a Měst-
skou policií v městech, kde působíme.

V minulém období jsme se zabývali 
i několika případy vnitřní kriminality, výsled-
kem jsou i pravomocné rozsudky za trestný 
čin krádeže. Tyto případy mě těší pouze 
z profesionálního hlediska, je to doklad 
dobré práce mých kolegů a zaměstnanců 
bezpečnostních agentur. Jinak nerozumím 
tomu, že se někdo vystavuje riziku okamžité 
ztráty práce a dobré pověsti. Záznam 
v rejstříku trestů má jasný vliv na budoucí 
zaměstnatelnost.

Pracujeme na posilování technických 
prostředků, které používáme k ostraze 
OKD. Instalujeme termokamery s germani-
ovou optikou umožňující dokonalé noční 
vidění. Zachytíme tedy pohyb v husté mlze 
či naprosté tmě. Vylepšujeme konvenční 
kamerový systém, vidíme na místa, kam 
jsme dosud neviděli. Systémy, které užívá-
me, byly donedávna výsadou armádních 
aplikací.

Začneme instalovat software pro sdílení 
dat z nákladních vrátnic, který nám umožní 
ve spojení se záznamy z kamerových 
systémů analyzovat nestandardní situace. 
Všichni, kteří vjíždějí do našich areálů, 
budou podrobováni novým procedurám, 
které nám přinesou možnost lepší kontrolní 
činnosti a rekonstrukce minulých událostí.

Přeji vám pěkný podzim.
Kamil Kačer

bezpečnostní manažer OKD

Úraz neměli 20 měsíců!
THK Čechpol dbá 

na bezpečnost příkladně

strana 2

Rozumíte gorolsky?
NOKD podpořila a Koliba 

uspořádala v Košařiskách Rozsod

strana 11

Účastníci úterního workshopu ke Státní energetické koncepci ČR 2011–2060.

Hlavními řečníky byli ředitel ZSDNP Václav 
Amort (stojící) a šéf týmu specialistů, 
který zpracoval studii k dopadům SEK 
na zaměstnanost v těžebním průmyslu, 
Jaroslav Němec.
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OKD se zúčastní
významné konference
OSTRAVA – Sdružení pro rozvoj Moravskoslez-
ského kraje pořádá 22. a 23. září v ostravském 
Clarion Congress Hotelu pod záštitou premiéra 
Petra Nečase a hejtmana Jaroslava Palase 
12. ročník konference „Investment & Business 
Forum“. Mottem letošní akce je „Dlouhodobá 
udržitelnost investic, lidí a znalostí v regionu“. 
Nosnými tématy budou představení 
Moravskoslezského paktu zaměstnanosti, 
diskuse nad možnostmi efektivní spolupráce 
podnikatelské a ekonomické sféry či strategie 
bezpečnostní problematiky v kraji.

Společnost OKD bude reprezentovat 
ředitel pro rozvoj a strategii Ján Fabián, 
který upozorní na význam těžařské fi rmy pro 
region z hlediska spolupráce s dodavateli, 
zaměstnanosti, podpory vzdělávání či 
neziskového sektoru. ms
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Rubáňové „Limiťáky“ po čtvrtroce
STAŘÍČ – Třináctý zářijový den 
ve třináct hodin v počtu třinácti lidí 
vyhodnocovali na Dole Paskov limitní 
výkony. A po delší době u toho konečně 
nechyběli zástupci rubání! V srpnu se 
podařilo splnit parametry „limiťáku“ 
havířům Vladislava Horáka z úseku 
T5 vedoucího Jiřího Drábka ve stěně 
080 209.

„V poslední době jsme se potýkali 
zejména v sekcových porubech se 
špatnými geologickými podmínkami. 
Situaci navíc zhoršovala zvýšená 
absence v letních měsících. Největší 
výpadky byly u Petra Prokopa v porubu 
063 606 a Petra Zemana v porubu 
074 797,“ oznámil výrobní náměstek 
Jiří Pokorný.

Své si užil i Horákův kolektiv, 
který jinak plnil limitní výkony celé 
první čtvrtletí. „Začalo se propadávat 
nadloží. Místy až do dvou metrů. 
V červenci jsme při výluce prolepo-
vali stropy a v srpnu pomalu ale jistě 
dosahovali čtyřmetrových denních 
postupů a těžby kolem šesti set tun,“ 
řekl hlavní předák.

Hodnota „limiťáku“ z porubu v 080. 
sloji činila 10 017 metrů čtverečních 
odrubané plochy. V zadání přitom bylo 

8625 metrů čtverečních.  „Všechno 
nasvědčuje tomu, že letos jsme neřek-
li poslední slovo,“ nechal se slyšet 
Horák, jehož osádky pracují s plu-
hovou technologií PL-82 a používají 
stojky IHV.

Po „nekonečném“ lepení nadloží 
a zavrtávání TH rovin se podle 
výrobního náměstka obrátila ve druhé 

zářijové dekádě situace i v dalších 
porubech. „Do konce letošního roku 
potřebujeme hlavně v sekcových 
rubáních pěti- až šestimetrové denní 
postupy, jinak se budou úkoly plnit 
těžce,“ dodal Pokorný.

Kromě horníků od Horáka, Prokopa 
a Zemana kope na Dole Paskov nyní 
i kmenový kolektiv Petra Bednáře 
(porub 112 403/1) a dodavatelská 
parta z Carbokovu Tomasze Sza-
dziewicze (porub 063 606/1). 

U přípravářů se zapsali za osmý 
měsíc na čestnou skuru kolektivy 
Jiřího Hantschela a Petra Pustá-
ka z úseku P3 vedeného Aloisem 
Pavelkem (oba mají letošní sedmý 
„limiťák“) a parta Jaroslava Illka 
z úseku P1 vedoucího Václava Czyže 
(šestý limitní výkon).

Radek Lukša

Laborantky se těší na nové přístroje
Technika vede k rychlým a přesným výsledkům. Ty jsou důležité pro určení kvality uhlí i bezpečnost

Prvořadou pozornost věnují bezpečnosti
U dodavatelů THK Čechpol zaznamenali poslední registrovaný úraz v lednu 2010

DARKOV – Laboratoř – okachlíkova-
ná místnost s laboratorními stoly 
se speciálně upraveným odpadem 
odolným vůči kyselinám a dal-
ším agresivním látkám; na labora-
torních stolech police k ukládání 
různých prachovnic, zábrusových 
lahví, kádinek a podobného labora-
torního náčiní; pracovníci v bílých 
pláštích, na rukou gumové ruka-
vice, stále něco míchají, zahříva-
jí, přelévají, rozpouštějí a fi ltru-
jí... Tak takové laboratoře už patří 
minulosti.

Dnešní laboratoře se hodnotí 
podle přístrojového vybavení, kte-
ré je základem pro správné zpraco-
vání vzorků, a následně pak přesné 
vyhodnocení výsledků. Jen ti pra-
covníci v bílých pláštích zůstávají 
a s potřebnou odborností a kvalifi -
kací tyto přístroje obsluhují.

V laboratoři Odboru řízení 
a kontroly jakosti Dolu Darkov je 
přístrojové vybavení obdobné jako 
v jiných laboratořích OKD. Díky 
tomu jsou při každoročních mezi-
laboratorních zkouškách výsled-
ky testů prováděných na jednotli-
vých pracovištích plně srovnatelné. 
Jako v každém oboru, i v laborato-
řích jde ale vývoj rychle kupředu. 

Pro správnost měření a přesnost 
výsledků je nutné obnovovat pří-
strojové vybavení a zastaralé pří-
stroje, mnohdy ještě s mechanic-
kou obsluhou, nahrazovat moderní 
technologií. A nejen proto. Kvalit-
ní přístroj vyhodnotí díky počítači 
výsledek přesně, rychle, ale hlav-
ně není už zapotřebí manipula-
ce s nebezpečnými chemikáliemi 
– a tím se stává mnohem bezpeč-
nější i práce laborantky.

Pro příští rok má darkovská 
laboratoř OŘKJ podán požadavek 
na nákup tří nových přístrojů. Pat-
ří mezi ně kalorimetr, který během 
12 minut dokáže přesně změřit 
spalné teplo vzorku uhlí. Dalším je 
síroměr, který s vysokou přesností 
vyhodnotí už během 2 minut pří-
tomnost síry ve vzorku uhlí; její 
zvýšený obsah ve zbytku po spalo-
vání je nežádoucí jak pro spalovací 
kotle, tak pro ovzduší.

Nejvíc se ale pracovnice labora-
toře těší na přístroj zvaný UNOR, 
který je velice důležitý při rozbo-
ru důlního ovzduší. Zjišťuje se jím 
obsah toxického oxidu uhelnatého 

v dole, a to je vlastně nejdůležitější 
ukazatel při rozborech důlních ply-
nů. Jako jediná laboratoř v OKD 
právě ta darkovská provádí dosud 
tento rozbor na stařičkém Ultra-
gazu. Je to, pravda, přístroj hez-
ký a zajímavý pro oko, avšak prá-
ce s ním je vesměs mechanická 
a každodenní zdlouhavá údržba 
vyžaduje manipulaci s chemikálie-
mi. I pětiminutová doba vyhodno-
cení je poměrně dlouhá – na rozdíl 
od nového UNORu, který je plně 
automatický a na digitálním dis-
pleji se obsah oxidu uhelnatého 
ve vzorku důlního ovzduší zobrazí 
během několika sekund.

V minulosti se mohli darkovští 
pochlubit novým TGA (termogra-
vimetrickým analyzátorem), kte-
rý umí ve vzorku uhlí přesně určit 
hned čtyři komponenty najed-
nou – obsah popela, vody, prchavé 
hořlaviny a poprašků. Právě tako-
vá moderní technika vede k rych-
lým a přesným výsledkům – a to je 
úkolem a cílem všech zaměstnanců 
laboratoře.

Marta Milchová, vedoucí laboratoře OŘKJ

ORLOVÁ – Krojovaní horníci se zača-
li v sobotu 17. září po osmé hodině 
ráno scházet do orlovské klubovny 
bývalého Dolu Doubrava. Nebyli to 
však členové Kroužku krojovaných 
horníků, ale zaměstnanci polečnos-
ti THK-Čechpol, kteří se v počtu 
téměř padesáti osob sešli k pravi-
delné čtvrtletní poradě rozšířeného 
vedení fi rmy. 

Pod vedením ředitele Karla Rašíka 
ctí hornické tradice a symboly. Z cel-
kového počtu zhruba 140 zaměst-
nanců fi rmy vlastní hornické unifor-
my již 52 horníků. Většinu uniforem 
zdobí rovněž fi remní vyznamenání 
Za pracovní obětavost, Za pracovní 
věrnost a fi remní odznak.

Ředitel Rašík přivítal na pora-
dě hosty z Dolu Karviná – tech-
nického náměstka Romana Stachu 
a vedoucího svorníkování Zdenka 
Sembola.

„Jsem rád, že mohu s klidným 
svědomím poděkovat za kvalitní 
práci, kterou na Dole Karviná pro-
vádí naše fi rma,“ zahájil ředitel 
Rašík. „Zejména oceňuji výsledky 
v bezpečnosti práce. Poslední regis-
trovaný úraz jsme ve fi rmě zazna-
menali 15. ledna 2010. Jsem pře-
svědčen, že svůj podíl na tom má 
rovněž pravidelné ověřování zna-
lostí z bezpečnostních předpisů 
formou testů, které budou součástí 
i této porady. Patří vám jako vedou-
cím pracovních skupin poděkování 
za to, že dovedete přenést teoretic-
ké znalosti do praktické činnosti 
svých podřízených.“ 

Podstatnou část svého vystou-
pení věnoval ředitel novému sys-
tému odměňování, který ve fi rmě 
vstoupí v platnost od prvního října. 
„Nový systém je po pečlivé přípra-
vě ve vedení připraven k realizaci,“ 
oznámil Rašík. „Jsme přesvědče-
ni, že bude pro naše zaměstnance 
motivační a povede ke zkvalitně-
ní veškeré naší činnosti na šachtě 

a k utužení sounáležitosti zaměst-
nanců s fi rmou.“

Po vystoupení ředitele následo-
valy již tradičně testy ze znalostí 
bezpečnostních předpisů. Jejich 
náročnost se projevila v tom, že 
je bezchybně zdolal pouze jeden 
zaměstnanec, a to Vratislav Gry-
gar. Tradiční součástí progra-
mu porady je rovněž Skok přes 
kůži, který absolvují hosté pora-
dy, zaměstnanci, kteří odcházejí 

do důchodu, a jubilanti. Mimořád-
nou pozornost si zasloužil rovněž 
Radim Červenka za 90 bezpříspěv-
kových odběrů krve a Pavel Jan-
dura za záchranu lidského života. 
Oběma udělil ředitel Rašík mimo-
řádnou fi nanční odměnu. Větši-
nu přítomných dojal při děkovač-
ce ke svým 40. narozeninám Peter 
Ohrádka, který poděkoval spolu-

pracovníkům za pět a půl roku 
strávených ve fi rmě s tak výbor-
ným kolektivem. Jak prohlásil, tyto 
roky považuje za nejlepší léta své-
ho života.

V závěru porady zhodnotil spo-
lupráci dolu s fi rmou THK-Čechpol 
technický náměstek Dolu Karviná 
Stacha. Odpolední část porady byla 
tradičně věnována netradičním 
sportovním soutěžím o fi remního 
„supermana“. jk

Nová technika i pro klasické ražby
KARVINÁ – Nová technika míří také 
na klasické ražby. Po Darkově byl 
rovněž na závodě ČSA Dolu Karviná 
nasazen na ražbě překopu 011 96 
zbrusu nový vrtací vůz fi rmy Deilmann-
Haniel typu DH-DT 2. Zvláštností tohoto 
stroje je to, že je vybaven hned dvěma 
vrtacími lafetami. Nová technologie se 
rozjela ve čtvrtek 8. září a pracuje s ní 
přípravářský kolektiv fi rmy Alpex hlav-
ního předáka Janusze Gurdy z provozu 

vedeného Jerzym Zachwiejou. Montáže 
stroje při jeho prvním nasazení se 
účastnili technici z dortmundské fi rmy.

Další stroj DH-DT2 byl připravován 
k nasazení na ražbě 63 905 ve sloji Natan 
na závodě Lazy. Pracovat s ním budou 
havíři z fi rmy WPBK – BIS CZ, členové 
kolektivu hlavního předáka Stanisława 
Wadelského z úseku vedeného Ryszar-
dem Ciekotem. Nájezd razicí soupravy byl 
naplánován na tento týden.  bk
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Laborantka Mariana Czaniková provádí analýzu na Ultragazu.

Digitální sestava pro rozbor vzorků plynů.

Pohled na zaměstnance fi rmy THK-Čechpol při vyplňování testů.
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Ovládací pult pro řízení dvou lafet. Detail čela vrtací lafety.

Dvoulafetový vrtací vůz typu DH-DT 2 při předváděcí akci v dílnách výrobce v Dortmundu.

Paskovské srpnové „limiťáky“ byly tři na čelbách a jeden v rubání.
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DARKOV – Krátký průběh mělo 
vyhodnocení limitních výkonů 
za srpen, jeden z bodů zářijové 
porady hlavních předáků z Dolu 
Darkov. Přestože se do soutěže při-
hlásilo celkem 13 osádek, uspěl 
pouze kombajnový razičský tým 
hlavního předáka Pavla Borového 
z úseku vedeného Radimem Kala-
futem. Jeho výkon měl zato ty nej-
vyšší parametry: Na úkol 135 met-
rů vyrazil na díle 340 851 celkem 
185 metrů, což představuje splnění 
limitu na úctyhodných 137 procent!

Samotná porada lídrů důlních 
kolektivů, která se konala 9. září, 
začala tradičně fáráním na určená 
důlní pracoviště. Zástupci rubáňo-
vých osádek zamířili do porubu 

238 500, těženého osádkou hlavní-
ho předáka Rostislava Walici z úseku 
Ivana Hrubého pomocí střední tech-
nologie POP 2010. 

Zástupci kolektivů
se seznámili s výsledky
v oblasti bezpečnosti,
ekonomiky a výroby. 

Přípraváři si prohlédli nejmo-
derněji vybavená čelbová praco-
viště – kombajnovou ražbu 40 943 
vedenou pomocí razicího kombaj-
nu Sandvik MR 340 z programu 
POP 2010 osádkou hlavního pře-
dáka Franciszka Koszałky z úseku 
Piotra Kiełbasy z fi rmy Alpex PBG 

a klasickou ražbu 2983, na níž pra-
cuje s novou technologií Deilmann-
-Haniel s dloulafetovým vrtacím 
vozem DH-DT2 kolektiv Pol-Alpex 
5 hlavního předáka Damiana Szko-
ta z úseku Krzysztofa Kuczery.

Po vyfárání si zástupci kolektivů 
prohlédli ještě provoz odkamenění 
na darkovské úpravně uhlí a krát-
ce po poledni se setkali na společ-
né poradě s vedením šachty, aby 
se seznámili s hodnocením výsled-
ků Dolu Darkov v oblasti bezpeč-
nosti, ekonomiky a výroby. Poradu 
hlavních předáků ukončilo spor-
tovní odpoledne, v jehož rámci se 
lídři důlních týmů a členové vede-
ní dolu utkali v bowlingu a bad-
mintonu.  bk

Vyhodnocení limitních výkonů bylo tentokrát 
krátké – uspěl pouze jeden kolektiv.

Raziči pracovali se střídavými úspěchy Splnit technický režim se nepovedlo
DARKOV – Přestože v srpnu dosáhly 
některé přípravářské kolektivy z Dolu 
Darkov svých nejlepších měsíčních 
výsledků, šachta jako celek prohloubila 
své manko v provozní metráži o dal-
ších 43 metrů. Od začátku roku tak 
dluží na cíle podnikatelského záměru 
779 m. Celkem bylo v srpnu na Darkově 
vyraženo 1557 m provozní a 120 m 
investiční metráže.

Přípraváři na závodě 2 vyrazili 937 m 
provozní metráže (98,6 % na TR), z toho 
422 m vyrazili vlastní zaměstnanci dolu 
a 515 m dodavatelé. 120 m investiční 
metráže (109,1 % na TR) bylo realizováno 
dodavatelsky.

Výsledky ovlivnilo nejen období dovo-
lených, ale i výkony některých kolektivů, 
které zůstaly za očekáváním.

Z vlastních kombajnových kolektivů 
dosáhl nejlepšího výsledku tým hlavního 
předáka Josefa Lenárda, který pomocí 
razicího kombajnu AM 50 na ražbě 
340 831 vyrazil 124 m. Z klasiků dosáhl 
velmi dobrého výsledku kolektiv Fran-

tiška Kuriaka, který na ražbě 339 760 
vyrazil 46 m překopu a postavil klenbový 
kříž. Byl to jeho nejlepší měsíční výsledek 
v tomto roce.

Z dodavatelských týmů vynikl kolektiv 
Alpex 3 hlavního předáka Franciszka 
Koszałky, který vyrazil 185 m na ražbě 
40 943, vedené pomocí kombajnu MR 
340 X- Ex se svorníkovací nadstavbou 
ABSE. Rovněž on dosáhl svého nejlepší-
ho měsíčního výsledku.

Ani přípraváři na závodě 3 nesplnili 
své úkoly. Vyrazili celkem 620 m provozní 
metráže (98,4 %), z toho vlastní zaměst-
nanci 241 m a dodavatelé 379 m.

Z vlastních osádek exceloval kolektiv 
hlavního předáka Pavla Borového, 
který na čelbě 340 851 vyrazil 185 m 
pomoci razicího kombajnu AM 50 – 
rovněž nejlepší měsíční výkon. Z doda-
vatelských kolektivů dosáhl nejlepšího 
výsledku tým hlavního předáka Piotra 
Lipa, který na díle 40 432 vyrazil 179 m 
a o pouhý 1 m nesplnil svůj technický 
režim. Škoda. er

DARKOV – Necelých 10 tisíc metrů 
krychlových čistého odrubaného prosto-
ru chybělo v srpnu zaměstnancům Dolu 
Darkov ke splnění předpokladů tech-
nického režimu v těžbě. Celkem šachta 
vydolovala 198 461 m3, revírní odbytová 
těžba podniku činila 298 700 tun uhlí.

Dodavatelský kolektiv Alpex rubání 1 
hlavního předáka Janusze Siwka vytěžil 
v porubu 40 205 v první srpnové dekádě 
10 197 m3 uhlí, a pak se přestěhoval 
do porubu 37 910, kde pomáhá při 
dokončení vybavení porubu střední 
technologií POP 2010.

Kolektiv hlavního předáka Romana 
Badury se zabydlel v nově vybaveném 
porubu 237 504 a vytěžil 5545 m3. 
Kvůli snížené mocnosti sloje je v rubání 
nutná přibírka průvodních hornin a trhací 
práce.

Kolektiv hlavního předáka Miroslava 
Prekopa doplněný pracovníky fi rmy 
Polcarbo vytěžil v porubu 226 202 posled-
ních 658 m3 a předal porub na likvidaci. 
Ve druhé srpnové dekádě vystřídal v poru-

bu 40 205 kolektiv Alpex rubání 1
a natěžil 16 322 m3. Chlapi si zde rychle 
zvykli na sekce MEOS a podobně jak 
jejich kolegové z Alpexu dosahovali 
šestimetrové denní postupy. 

Kolektiv hlavního předáka Rostislava 
Walici nakopal v porubu 238 500 vybave-
ném střední technologií POP 31 227 m3,
nejvíc z vlastních kolektivů Dolu Darkov. 
V porubu je nadále snížená mocnost 
uhlí a je nutná přibírka průvodních 
hornin. Průměrný denní postup 4,1 m 
představuje při těchto podmínkách 
dobrý výkon.

Kolektiv hlavního předáka Zbyňka 
Rzidkého vytěžil v porubu 40 301z 
26 659 m3. Porub se na dopravní třídě 
postupně zkracuje.

Dodavatelský rubáňový kolektiv Alpex 
rubání 2 hlavního předáka Tadeusze 
Czaji vytěžil v porubu 340 206, vybave-
ném vysokou technologií POP, 85170 m3,
nejvíc ze všech kolektivů. Výše těžby 
je limitovaná povoleným maximálním 
denním postupem sc

Na limit dosáhl pouze Borový
Porada hlavních předáků z Dolu Darkov začala fáráním na nejmoderněji vybavená důlní pracoviště

Vítězství ve fotbalovém turnaji slavilo mužstvo SLD-2
PETROVICE – Tým strojního úse-
ku SLD-2 se stal vítězem letošní-
ho ročníku fotbalového Turnaje 
o pohár vedoucího důlně-technic-
kých služeb na Dole Darkov, který 
se hrál v sobotu 3. září na hřišti 
TJ Inter v Petrovicích. Už čtvr-
tého ročníku hornické sportovní 
akce, iniciované vedoucím DTS 
na Darkově Karlem Majetným, 
se zúčastnila čtyři mužstva, kte-
rá svedla mezi sebou tuhé boje 
o putovní pohár, pohár pro vítě-
ze a v neposlední řadě i o sud 
piva. Hrálo se na 2 x 20 minut se 
sedmi hráči v poli a brankářem. 
V tabulce pravdy se za vítězným 
týmem umístily mančafty úseků 
SDL-1 a Hydrauliky, bramborová 

placka zbyla na družstvo dodava-
telské fi rmy CZ Bastav. Jako vždy 
v podobných případech hlavním 
cílem akce ale nebylo umístění, 
nýbrž společná zábava a odpoči-
nek po náročné práci. Za vítěze 
tak lze označit všechny zúčastně-
né. Bylo fajn, že hornickému klá-
ní přálo i počasí.  bk

V kvalitě vedou týmy
Lenárda a Kuriaka
DARKOV – O výsledcích práce 
přípravářských kolektivů rozhoduje 
nejenom dosažená metráž, ale také 
kvalita vyraženého důlního díla. Nejlépe 
si v tomto směru vedou na Dole Darkov 
týmy hlavních předáků Josefa Lenárda 
a Františka Kuriaka, které mají za období 
od ledna do srpna tohoto roku na kontě 
srážek za kvalitu nula celých nula. V tabul-
ce pravdy následují tyto dva týmy kolektiv 
Alpex 4 hlavního předáka Dariusze Mar-
cola (průměrná hodnota srážek na metr 
vyraženého díla 0,35 Kč) a osádka 
hlavního předáka Rastislava Valenčíka 
(0,80 Kč). Více než korunu na kontě srážek 
mají tři týmy – kolektiv Aplex 7 Hieronima 
Wójcika (1,01), Pol-Alpex 5 Damiana 
Szkota (1,22) a vlastní darkovská osádka 
hlavního předáka Pavla Borového (1,53 
Kč). Srážky dalších z 22 přípravářských 
kolektivů pracujících na darkovské šachtě 
jdou nad hodnotu 3 Kč na metr a končí 
na více než 100 Kč. bk

FO
TO

: D
ůl

 D
ar

ko
v

Vítězné družstvo úseku SLD-2.

Rozhodující období roku
je stále před námi 

Letní období je za námi 
a můžeme bilancovat, 
jakou výchozí pozici 
jsme si na Dole Darkov 
připravili ke splnění 
výrobních úkolů. Kriticky 

musím zhodnotit zejména srpen, kdy 
jsme slibný náskok v plnění byznys plánu 
výrazným způsobem umazali. Natěžili jsme 
dosud 1 995 000 t ROTP a plníme progre-
sivně těžbu už „jen“ na 104,77 procenta.

Z hlediska nasazení dobývacích 
technologií jsme se dostali v září do situace, 
kdy realizujeme těžbu ze tří komplexů POP 
2010 (1 velký, 2 střední), a to v historii 
Dolu Darkov ještě nebylo. Samozřejmě to 
s sebou přináší zvýšené nároky na bezchyb-
nou přípravu samotných porubních bloků, 
dodržování stanovených termínů a napláno-
vaných harmonogramů vybavování a nájez-
dů porubů. To cítím, že je v posledním 
období i přes velké úsilí jedinců naší největší 
slabinou, zejména fi nální koordinace práce 
strojařů, elektrikářů a havířů.

Nájezdy a stabilizace těžby na pláno-
vané parametry je oblastí, ve které máme 
stále co zlepšovat. Nejbližší tři měsíce musí 
Darkováci vytěžit z dolu objemy přesahu-
jící 300 000 tun, což se nám naposledy 
podařilo v lednu letošního roku a svědčí to 
o náročnosti nejbližšího období.

Ještě náročnější úkoly čekají ve zbytku 
roku naše přípraváře. V provozní metráži 
jsme dosud za 1-8/2011 vyrazili 11 531 m 
a dlužíme tak na plán již 779 m, a to 
i přesto, že jsme v srpnu zaznamenali 
nejlepší letošní výsledky u kombajnových 
kolektivů hlavních předáků Pavla Borového 
a Franciszka Koszałky, které shodně vyrazily 
185 m. Rovněž chvályhodného výsledku 
dosáhl klasický kolektiv Damiana Szkota, 
který na ražbě spojovacího překopu s Do-
lem Karviná vyrazil 80 m.

Velkou pozornost soustřeďujeme 
na veškerá opatření ke splnění ročního plá-
nu provozní metráže 18 400 m, abychom 
neohrozili stavební připravenost plánova-
ných porubů zejména v příštím roce.

V oblasti bezpečnosti a úrazovosti jsme 
zaznamenali v srpnu výjimečného výsledku, 
na Dole Darkov nebyl zaregistrován ani 
jeden pracovní úraz. Je to určitě cílem 
všech důlních podniků a snahou všech by 
mělo být se k tomuto alespoň přiblížit. Bez-
pečnost práce musí být nedílnou součástí 
našeho podvědomí při výkonu jakéhokoliv 
zaměstnání, zejména v podzemí dolu.

V září jsme všichni společně oslavili 
Den horníků a zhodnotili, že cíle roku 2011 
jsou při bezchybné kolektivní spolupráci 
a hornickém štěstí splnitelné.

Zdař Bůh
Pavel Zajíček

výrobní náměstek Dolu Darkov

R h d jí í bd bí k

Slovo výrobního náměstka

Tabule cti – Nejlepší měsíční výsledky na Dole Darkov
za období leden – srpen 2011
Nejvyšší těžba vlastních kolektivů:
Kol. hl. předáka Miroslava Prekopa, květen – 53 910 m3

Nejvyšší těžba dodavatelských kolektivů:
Kol. Alpex rubání 1 hl. předáka Janusze Siwka, leden – 105 725 m3

Nejvyšší klasická metráž vlastních kolektivů:
Kol. hl. předáka Ladislava Budaye, leden – 60 m
Nejvyšší klasická metráž dodavatelských kolektivů:
Kol. Pol-Alpex 5 hl. předáka Damiana Szkota, srpen – 80 m
Nejvyšší kombajnová metráž vlastních kolektivů:
Kol. hl. předáka Pavla Borového, srpen – 185 m
Nejvyšší kombajnová metráž dodavatelských kolektivů:
Kol. Alpex 3 hl. předáka Franciszka Koszałky, srpen – 185 m
Bez jediného pracovního úrazu pracovalo 5 přípravářských kolektivů, které vedou 
hlavní předáci:
Ladislav Buday (ved. úseku Roman Čáp), Petr Špernoga (Peter Fabo), Stanisław Nocula 
(Krzysztof Kuczera – Pol-Alpex), Piotr Lip (Zbigniew Kuligowski – Pol-Alpex), Antoni 
Nowak (Piotr Kiełbasa – Alpex)
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Z bojů o pohár DTS
Vítězové fotbalového Turnaje o pohár 
vedoucího DTS na Dole Darkov:
Rok 2008 – Hydraulika
Rok 2009 – SLD-2
Rok 2010 – SLD-1
Rok 2011 – SLD-2

Výrobní náměstek Dolu Darkov Pavel Zajíček seznámil hlavní předáky a vedoucí důlních 
úseků s aktuálními výsledky a dalšími úkoly šachty.
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Zástupci Klubu přátel Hornického muzea v Ostravě s děkany Rudolfem Sikorou a Martinem Pastrňákem prezentují nově vysvěcený klubový prapor.

Prapor Klubu přátel Hornického muzea
v Ostravě slavnostně vysvěcen

Hornická alma mater zahájila nový akademický rok

Dobrý kolektiv se pozná v těžkých chvílích

RPG Byty podává žaloby na určení nájemného

ORLOVÁ – Zásluhou výboru KPHMO 
byl navržen, vyroben a 6. září 2011 
při schůzi poprvé předveden Hor-
nický prapor Klubu přátel Hornic-
kého muzea v Ostravě. Ten byl pak 
v neděli 11. září v katolickém kos-
tele Narození Panny Marie v Orlo-
vé u příležitosti mše svaté k naro-
zení této patronky a orlovské poutě 
požehnán a vysvěcen. 

Mši svatou se svěcením celebro-
vali Rudolf Sikora, děkan frýdec-
ký, spolu s Martinem Pastrňákem, 

děkanem karvinským. Čestnou 
stráž při svěcení drželi v hornic-
kých uniformách a s rozsvícenými 
kahany Karel Budín, Petr Janků 
a Otakar Kochan.

Mše a svěcení praporu se za výbor 
dále zúčastnili Ladislav Bartoň 
(s nerozlučnou videokamerou), 
Jaroslav Minka, Stanislav Kuba, Jiří 
Grygárek a Adolf Konečný, někteří 
z nich i s manželkami, a mnozí další 
členové a sympatizanti Klubu. Svěd-
kem byl i naplněný orlovský kostel.

Závěr slavnosti probíhal před 
orlovským chrámem, kde se stal 
prapor KPHMO včetně přítom-
ných členů Klubu předmětem 
zájmu mnoha fotografů a filma-
řů. K celkové pohodě přispělo 
i krásné letní počasí. 

Již 17. září byl prapor využit 
v průvodu při 15. setkání hornic-
kých měst a obcí, které se tento-
krát konalo v Chodově u Karlo-
vých Varů.

 Jiří Grygárek

OSTRAVA – Více než šest tisíc 
nových studentů má v akademic-
kém roce 2011/2012, který byl 
slavnostně zahájen v první půlce 
září, alma mater české havířiny, 
Vysoká škola báňská-Technická 
univerzita (VŠB-TU) v Ostravě. 
Přímo na Hornicko-geologické 
fakultě, tradičně spolupracující 
s OKD, mají přes dvacet oborů, jež 
jsou přednášeny na celkem osmi 
institutech včetně odloučeného 
pracoviště v Mostě.

„Univerzita je historicky posta-
vena na hornických, metalurgic-
kých a strojírenských oborech 
s novými technologiemi, jakými 
jsou například supercomputing, 
nanotechnologie či ekologie,“ kon-
statovala mluvčí Táňa Kantorko-
vá s tím, že VŠB-TU patří i k nejú-
spěšnějším, co se týče spolupráce 
s průmyslem, OKD nevyjímaje. 
Česká těžařská jednička hledá stále 
více kvalifi kované lidi a nabízí jim 
i stipendijní programy.

Se zahájením nového akademic-
kého roku otevřeli na „báňské“ 
také Galerii rektorů v prvním pat-
ře porubské hlavní budovy. Kromě 
přehledu všech rektorů VŠB-TU 
tam vystavují i insignie a zástavy 
jednotlivých fakult a jména držite-
lů čestných doktorátů. „V tom 
úspěšně navazujeme na historii 
báňského vysokého školství v Pří-
brami,“ podotkla Kantorková. 
Galerii rektorů doplňuje také Síň 
slávy sportovců VŠB-TU. uzi

Dokončení ze strany 1
Pracují tady lidé, kterým není 

jedno, jestli šachta jede, nebo ne, 
jestli lidé mají práci, nebo ne. Lidé, 
kteří se šachtou žijí a jsou ochotni 
jí obětovat všechny své síly,“ shr-
nul při páteční (16. září) poradě 
hlavních předáků Dolu Karviná 
ředitel šachty Pavel Hadrava.

Současně vyzval k naplnění upra-
vených ročních úkolů. Po revizi 

důlně-technického plánu má Kar-
viná letos dodat téměř 4 mil. tun 
uhlí a vyrazit 17 810 metrů pro-
vozní a 1920 m investiční metráže. 
Podmínkou dosažení těchto zámě-
rů bude urychlená příprava dalších 
porubů a zvýšené úsilí přípravářů.

„Tento rok jsme měli nejlépe 
rozjetý za celou historii dolu, měli 
jsme nejlépe připravené kapaci-
ty na léto. Bohužel, člověk míní, 

příroda mění. Nyní musíme udělat 
vše pro to, abychom upravené úko-
ly splnili,“ konstatoval Hadrava.

Poradu hlavních předáků ukon-
čilo už tradičně sportovní odpo-
ledne, tentokrát v parku u Domu 
PZKO ve Stonavě. Lídři pracov-
ních kolektivů a členové vedení 
dolu poměřili své síly v minigolfu, 
kuželkách i šipkách.

Bohuslav Krzyžanek

OSTRAVA – Společnost RPG Byty, 
největší poskytovatel nájemního 
bydlení v ČR, podává první žalo-
by na nájemníky, se kterými se 
ani po devíti měsících nepodaři-
lo dohodnout novou výši deregu-
lovaného nájemného. S většinou 
nájemníků (98,5 %) se však doho-
du uzavřít podařilo, takže celkový 
počet určovacích žalob by neměl 
přesáhnout 300.

„Naší prioritou vždy bylo a zůstá-
vá se s nájemníky na výši nájemné-
ho dohodnout. Proto jsme i s těmi, 
kteří na náš původní návrh nepři-
stoupili, vedli celou řadu indivi-
duálních jednání ve snaze najít řeše-
ní akceptovatelné pro obě strany. 

Bohužel, v některých případech se 
nám ani přes veškeré úsilí této doho-
dy dosáhnout nepodařilo, a proto 
nám nezbylo, než udělat to, co jsme 
celou dobu avizovali, tedy obrátit 
se na soud s žádostí o určení výše 
nájemného,“ říká Pavel Klimeš, ředi-
tel portfolia RPG Real Estate. 

V letošním roce vymění
RPG nákladem přes
340 milionů korun

okna v 11 390 bytech.
S návrhem na úpravu dříve regu-

lovaného nájemného přišla společ-
nost RPG Byty za svými nájemníky 

již v polovině listopadu 2010 
a nabídla jim postupné zvyšová-
ní měsíčního nájemného v letech 
2011–2013. Návrh se týkal celkem 
35 650 nájemníků, z nichž napros-
tá většina již dnes má nové smlou-
vy a tím i jistotu klidného bydlení. 

Prostředky získané z navýšení 
nájemného společnost RPG Byty 
investuje do dalšího zkvalitňová-
ní svého bytového fondu, a přede-
vším pak do takových opatření, kte-
rá přinesou nájemníkům snížení 
nákladů na bydlení díky úsporám 
za energie. Např. jen v letošním 
roce vymění RPG nákladem přes 
340 milionů korun okna v 11 390 
bytech. au

Nemocnice pořídila Rekord systém
– moderní rehabilitační pomůcku

Do Sandvikenu v rekordním čase!

KARVINÁ – Nadace OKD, prostřednic-
tvím Nadačního fondu Medicus, poskytla 
Karvinské hornické nemocnici nadační 
příspěvek ve výši zhruba 130 tisíc korun 
na zakoupení moderní rehabilitační 
pomůcky Redkord systém. „Jedná se 
o mechanický závěsný aparát, do kte-
rého je pacient komfortně odborně 
umístěn,“ vysvětluje Anna Sekaninová, 
ředitelka NF Medicus. „Rehabilitovat 
pomocí tohoto systému mohou pacienti 
s vertebrogenními potížemi, poúrazový-
mi stavy a stavy po cévních mozkových 
příhodách, a to bez rozdílu pohlaví, věku, 
kondice a tělesných postižení.“

Tato terapie je velmi bezpečná a vylu-
čuje bolest. Pořízením Redkord systému 
tak došlo k rozšíření nabídky diagnos-
tických i terapeutických možností, ale 
především ke zkvalitnění léčby pacientů 
na rehabilitaci. r

KARVINÁ – Město Karvinou od švéd-
ského Sandviken, kde mají svůj 
hlavní stan razicí kombajny řady MR, 
dělí úctyhodných 823 kilometrů. 
Účastníci Hornických slavností se této 
trasy nezalekli a na pěti rotopedech ji 
nejenom „urazili“, ale dojeli do vzdá-
leného Švédska dokonce v rekordním 
čase 3 hodin 40 minut. „Původně jsme 
předpokládali alespoň 4 hodiny, takže 
rekord se podařilo zlepšit o skvělých 
20 minut,“ řekli spokojeni pořadatelé. 
Na trase se vystřídalo celkem 420 „cyk-
listů“. Protože karvinským holkám 
a klukům se to ale zdálo málo, vydali 
se ještě na cestu zpět a zvládli našlapat 
dalších 102 kilometrů. 

Stojí za zmínku, že celá akce 
uspořádaná týmem Sandviku 
nebyla samoúčelná. Stejně jako 
ukázky biketrialových a cyklistic-
kých dovedností sloužila propagaci 
zdravého stylu života, kde – a to 
určitě nejenom ve švédských pod-
mínkách – sehrává bicykl mezi dětmi 
významnou úlohu. 

Stojí za zmínku, že fi rma Sandvik 
prezentovala rovněž na náměstí 
svůj razicí kombajn MR 340 a stála 
i za atraktivními vyhlídkovými lety balo-
nem nad parkem Boženy Němcové. bk

Dokončení ze strany 1
„Z pohledu dlouhodobého 

zajištění energetických potřeb 
EU nabývá stále více na význa-
mu maximální využití tuzemské-
ho uhlí. Rozložení zásob fosil-
ních paliv ve světě jednoznačně 
předurčuje klíčovou roli uhlí 
v energetickém zásobení Evro-
py. Význam uhlí jako strategic-
ké energetické suroviny v EU 
je v současné době zdůrazněn 
klesajícími světovými zásobami 
ropy a zemního plynu,“ napsali 
autoři studie.

Návrh SEK ČR ukazuje
na vysokou závislost
energetického mixu

na jaderné energetice.
Workshop k návrhům státní 

energetické koncepce uspořádali 
v přednáškovém sále ostravského 
ředitelství OKD zástupci ZSDNP. 
Jak zdůraznil ředitel ZSDNP Vác-
lav Amort, cílem bylo nejenom 
seznámit zástupce moravskoslez-
ské těžební společnosti s pohle-
dem odborníků, ale především 
umožnit jim vznést k problema-
tice energetické koncepce ČR 
vlastní náměty a připomínky.

„Vycházíme z předpokla-
du, že energetická koncepce 
je natolik závažné téma, že je 

třeba ji projednat také v regio-
nech, na které bude mít dopad. 
Stejně tak říkáme, že je třeba nej-
dříve široce projednat surovino-
vou politiku státu, energetickou 
koncepci, a pak se teprve zabývat 
případnými změnami legislativy, 
tedy především Horního záko-
na,“ upřesnila vedoucí referátu 
vnitřních a vnějších vztahů spo-
lečnosti Energie – stavební a báň-
ská Jana Neckařová.

Návrh Státní energetické kon-
cepce České republiky 2011–2060 
budí i ve své nejnověji aktualizo-
vané podobě řadu pochybností. 
Zaměstnavatelský svaz důlního 
a naftového průmyslu – spole-
čenstvo těžařů, jehož členem je 
i OKD, návrhu vyčítá zejména 
přílišnou závislost na výrobě 
energie z jádra.

„Předložená aktualizace SEK 
z hlediska časového vývoje uka-
zuje na zásadní nevyváženost 
energetického mixu směrem 
k prudkému rozvoji jader-
né energetiky ze současných 
29,3 procenta na 63,9 procenta 
v roce 2025 a na 87,3 procenta 
v roce 2060. Koncepce je posta-
vena na jaderné energii v obrov-
ském rozsahu, který je technicky 
a ekonomicky velice obtížně rea-
lizovatelný,“ čteme v připomín-
kách ke koncepci, vzešlých z pera 
ZSDNP. Bohuslav Krzyžanek
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Na Hornických slavnostech v Karviné se 
„jelo“ do dalekého Sandviken.

Rehabilitace s novou pomůckou.

Uhlí je nezbytnou součástí
energetické koncepce ČR

za podpory:



Zábavná příloha nejen pro havíře

Seděli zme v nedělu Na Upadnici. Venku 
ešče furt nahrazovalo ze všeckich svo-
jích sil babi leto tyn letošni něvydařeny 
červenec, když se v te line atmosfeře 
ozval ze stejně linym hlasem Poldek: „Ja, 
kaj su ty časy, kdy nam v nedělu navečer 
zavolal Jaryn, že každemu veze košik 
pravačkuv, až se tež dame pořadně 
do ryla. Ja ja, to byla potym vaječinka 
s hřibkami! Ešče včil při tym spoměňu 
slintam tajak tyn Pavlovovuv pes při 
rosvicenym žarovki! A dneska? Jaryn 
kajsik v dupě a telefon mlči!“ „To se 
divim, že Jaryn nic něveze, dyť oto pisali 
v novinách, že je všude hřibu jak nasra-
ne,“ divil se Antek. Tuš sem ho musel 
seznamiť s našim hřibovym dišputem, 
co zme před tydněm vedli s Jarynem. 
„Seděli zme v dobrym rozmaře a tak sem 

se dovolil Jaryna zeptať, či budu letos 
jake hřibky aji pro mě? 
Jaryn hned zvažněl, 
posmutněl a malem 
se rozbečel: 
,Něbuděš 
mi, Lojzek, 
věřiť, ale letos 
se hřibum nědaři. 
V červeňcu, kdy bylo 
dosť vlahy, byla zima, 
a potym v srpnu pizly ty 
něskutečne suche vedři-
ny! Navíc to včil v zaři pokra-
čuje. Sam sem na tych svojich 
mistach posbiral minulu nedělu 
enem maly košiček. Věř mi! Aji 
tetička z Meziřiča pravěli, že 
taku hřibovu bidu něpamatuju. 

A to su na světě skoro osumdesat rokuv. 
Kdyby byly, dostali bystě aji vy. Šak mě 
znaš!’ Tuš taka je pravda, synci,“ a ledva 

sem skoňčil 
vysvětlovani, 
přivalil se Jaryn. 

„Čepujtě mi 
pivo, bo mam 

taku žízeň, až je 
skoro škoda ju 

hasiť!“ 

pravil a kopnul do sebe pivo, co mi 
zrovna přiněsla kelnerka. „Kaj si tak 
pivně vyhladnul?“ zeptal se ho Antek. 
„Kaj indi jak na hřibach,“ smjal se 
Poldek. „Guvno na hřibach! Či jake 
rostu?! Zašel sem, pravda, do lesa, ale 
po štyrech hodinach sem našel enem tu 
oto teho zmetka!“ pravil Jaryn nasraně 
a vytahnul z kapsy cosik jako hřibove 
kuřatko. „Dyť je to podměrečne! To se 
može sbirať?“ štengroval ho Poldek. 
Ale prošlo mu to hladko, bo Jaryn ani 
něstačil nic řeknuť, jak do sebe lel 
to druhe orosene. A teho hned využil 
Erďa: „Sertě na hřiby, aspoň se dožijetě 
Vanoc!... A tyn znatě, jak přidě na kupa-
lišťu plavčik k chlopovi a pravi: ,Prosím 
vás, nemočte nám zde do bazénu!’ ,Ale 
vždyť to tady dělá každý!’ ,No jo, ale jen 

vy močíte ze skokanského můstku!’ 
Fajne, ni?!“

Tuž zdař buh, vaš Lojzek

Mizerny hřibovy rok
eptať, či budu letos 
mě? 
l, 

em 

. 
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ima, 
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e vedři-
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sem skoňčil 
vysvětlovani, 
přivalil se Jaryn.

„Čepujtě mi 
pivo, bo mam 

taku žízeň, až je
skoro škoda ju 

hasiť!“ 
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FJak to vidí stryk Lojzek

Kvočna na soutěžním snímku č. 33 
vzala za své malé štěňátko! Co se 
při pohledu na tuto fotografi i honilo 
v hlavách našim čtenářům? Mnozí 
nám zaslali vtipné komentáře. Před-
kládáme vám tři nejvydařenější, které 
jsme vybrali k ocenění stokorunovou 
bankovkou.

„Dítě, dítě, jak s tímhle 
budeš zobat zrní. Hm, 
to fakt nevím.“ (mv)

„Copak vypadám jako 
babybox?“ (hh)

„Mamí, a kam se vlezu 
já…?“ (dv)

„Tak jak mi to sluší?“ jako by říkalo 
děvčátko na našem letním soutěžním 
snímku č. 34. Jak odpovíte na tuto 
otázku? Nebo vás napadnou jiné 
souvislosti při pohledu na úsměvnou 
fotografi i? Pište krátké vtipné texty. 
Tři nejlepší doručené do redakce 
Horníka odměníme stokorunou.  syl

Uzávěrka je v úterý 27. září 2011.
Texty posílejte poštou na adresu 
redakce: Týdeník Horník, Prokešovo 
nám. 6, 702 00 Ostrava, faxem na tel. 
číslo: 596 113 648, nebo e-mailem: 
renata.pavlikova@okd.cz. Zaslaný text 
označte SOUTĚŽ. Nezapomeňte při-
psat své jméno, adresu, případně tele-
fonní číslo. Výherci si mohou odměnu 
vyzvednout po předchozí telefonické 
domluvě s Renatou Pavlíkovou na čísle 
732 829 149, nejpozději však do 
10. dne následujícího měsíce. Pokud 
tak neučiní, výhra propadá. Jména 
výherců soutěžní fotografi e č. 34 
zveřejníme v dalším čísle novin.

Hra o tři stokorunyVnučka záchranáře cirkusačkou
Leona Macurová ve společnosti kejklířů, žonglérů, provazochodců, ekvilibristů, akrobatů, klaunů, tanečnic, muzikantů a bavičů

OSTRAVA – Poi, levistick, hula 
hoop... Když se Leona Macurová 
(25) z Ostravy pochlubila dědo-
vi novou profesní specializací, 
vysloužilý horník Jan Mužík tomu 
jaksi nemohl rozumět. Vnuč-
ka se totiž dala na dráhu artistky 

v cirkusu. Jejímu umění tleska-
li před pár dny účastníci festiva-
lu Spectaculo Interesse, podporo-
vaného Nadací OKD, a spokojeni 
jistě budou i havířští sirotci z Bar-
borky, pro které s kolegy připravu-
je představení.

„Poi je míček na špagátku, 
levistick kouzelná hůlka. No, 
a hula hoop, to zná snad kaž-
dý jako obruč, kterou otáčíme 
okolo pasu,“ překládala Leona 
pro neznalé artistického světa. 
Do toho vstoupila vystudovaná 
sociální pracovnice přibližně před 
pěti lety, kdy začala se zmíně-
ným náčiním trénovat. Po setkání 
s Václavem Pokorným, principá-
lem ostravského Cirkusu trochu 
jinak, se stala členkou ansámblu 
čítajícího asi dvacet artistů.

UmCirkum otevírá
29. září v 18 hodin
v klubu CoolTour;
více i na internetu

www.cirkusjinak.cz

„To jsou ti na vrcholové úrov-
ni. Do týmu patří další desítky 
lidí, kteří s námi trénují, chystají 

naše vystoupení a workshopy,“ 
popisovala artistka účinkují-
cí například v ohňové show 
či jako klaunice a kolombínka 
na chůdách. Aby nevyšla ze cvi-
ku, denně cvičí dvě tři hodinky. 
V centru alternativního cirkusu 
UmCirkum (CoolTour v pavi-
lonu C1 na Černé louce) bude 
také předávat znalosti dětským 
i dospělým zájemcům o toto 
umění.

Co na to děda, jenž strávil 
život na šachtách Landek, Bezruč 
a Zárubek jako pomocník havíře, 
havíř a báňský záchranář? „Po hor-
nicku mi řekl, že když mě to bude 
bavit a budu šťastná, tak ať si 
dělám, co chci. Ještě mě vystupovat 
neviděl, ale uvidí! Už je pozvaný...“ 
doplnila Leona s tím, že jejich cir-
kusová společnost se poněkud liší 
od Berousků a spol. Od cirkusáků, 
jak je má veřejnost většinou zažité; 
mimo jiné tím, že nemá šapitó.
 Radek Lukša

FO
TO

: R
ad

ek
 Lu

kš
a

…, ale i kouzelnou hůlkou, levistick.

Leona se členy alternativního cirkusu a principálem Václavem Pokorným (vlevo).

Leona Macurová při představování Cirkusu trochu jinak vystoupila s hula hoop...

    H
ornické                           příběhy z regionu

H

CIRKUS TROCHU JINAK

34

Výherci soutěžní fotografi e 

č. 33 jsou: Martina Václavíková, 

Hana Horváthová a Drahomíra 

Vítěchová, všechny tři z Ostravy.
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Z banerů umístěných v hernách bylo naprosto jasné, o jakou a čí bowlingovou soutěž se jedná.

generální partner: hlavní partneři:

partneři:

ve spolupráci se

Atmosféra plná napětí i úsměvů
REGION – Velká bowlingová bitva 
začala. V sobotu 17. září se ve čty-
řech hernách – v Ostravě, Haví-
řově a Karviné – sešlo 67 týmů, 
z nichž bylo 32 složeno výhradně 
ze zaměstnanců OKD nebo doda-
vatelských fi rem. Přijely také tři 
týmy z nedalekého Polska, čímž se 
Horník Bowling Cup 2011 stává 
mezinárodní soutěží. 

Atmosféra byla opět skvělá, plná 
napětí, vzájemného povzbuzování 
a přátelských úsměvů. Soutěž má 
totiž už devítiletou tradici a každo-
ročně se při ní scházejí „staří zná-
mí“, ale také nováčci – čtenáři a přá-
telé našich podnikových novin. A ti 
si mezi hrou či po ní mají o čem 
povídat. Třeba o cenách, které 
v tomto ročníků jsou na rekordní 

úrovni. Jejich celková hodnota pře-
sahuje 400 tisíc korun.

Už při prezenci 1. kola obdrželi 
všichni startující trička s logem 
turnaje a také půllitrovou plechov-
ku Radegastu. Nejlepší družstva 
ve 2. kole získají celý karton pěni-
vého moku. Na základě lepší-
ho výsledku z obou kol následuje 
tradiční rozřazení týmů do Zlaté 
a Stříbrné skupiny, z nichž jejich 

vítězové z každé herny po semifi -
nálových bojích (15. října) postou-
pí do závěrečného fi nále (sobota 
5. listopadu). A v něm už půjde 
o pocty nejvyšší a nejhodnotnější. 
Nepředbíhejme však. Výsledková 
listina 1. kola sice leccos napovídá, 
nicméně teprve po 2. kole (1. října) 
bude jasné, které týmy budou hrát 
ve Zlaté či Stříbrné skupině. syl

ING Životní pojišťovna připravila pro 
hráče z řad zaměstnanců OKD malé 
překvapení. Hráči karvinských heren 
u Alberta a U lesa je obdrží již 1. října 
ve II. kole turnaje. Hráči z ostravské herny 
Zuzana a z Havířova pak v semifi nálovém 
kole 15. října. Podmínkou je předložení 
zaměstnaneckého průkazu OKD.

  

U Alberta mezinárodně
KARVINÁ – Dvě ze tří polských družstev se 
setkala v herně U Alberta. Navrch mělo to 
zkušenější s kapitánem Henrykem Skute-
lou, které přijelo už pošesté z města Ła-
ziska Górne. To mančaft kapitána Leszka 
Osiadacza si vyzkoušel atmosféru turnaje 
poprvé a na nejvyšší příčky nemyslí. „Jsme 
všichni z Kaczyc a pracujeme ve fi rmě 
WPBK-BIS CZ. Před turnajem jsme si stihli 
akorát párkrát hodit,“ svěřil se Osiadacz. 
Dodal však, že chtějí začít trénovat a zkusí 
to zase za rok.  bk

Z „Lesa“ chtějí pivo
KARVINÁ – V herně U lesa bojoval tým 
mechanické dílny Centra servisních 
služeb na Dole Darkov, vedený kapitánem 
Adamem Polokem. Tato okáďácká parta 
se účastní turnaje rok co rok. „Přijdeme 
se tu vždycky odreagovat, odpočinout 
si... Je to dobrá akce,“ shodli se darkovští 
hráči. Jinak trénovat moc nechodí 
a na fi nále prý nemyslí. „Naší ambicí je 
vyhrát karton piv za kvalifi kační kolo, to 
by se nám líbilo,“ přiblížil aktuální cíle 
svého týmu kapitán Polok. bk

Líté boje v Šumbarku
HAVÍŘOV – To je v dupě, zase Nováci! 
Pěkně po havířsku komentovali účastníci 
letošního bowlingového turnaje spoluhrá-
če v havířovském Šumbarku. „Nebez-
pečná“ parta pracovníků Dolu Paskov 
vedená Miroslavem Novákem, doplněná 
o Martina Nováka, Jaroslava Pazděru 
a Ivana Máchu, nastoupila s číslem 11. 
„Měli sice přes tisícovku, ale nevyhrá-
li. První skončilo družstvo 29 v čele 
s Milanem Rozmarýnem s 1118 body,“ 
informovala rozhodčí Ingrid Weissová. uzi
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Vladimír Kafka z družstva Libora Kalouska. Parta mechanické dílny VOJ SC z Darkova. Líté boje se odehrávaly v herně v Šumbarku.

Herní časový harmonogram 2. kola, sobota 1. října
Ostrava – Zuzana
Prezence: 9.00 – 9.30
Hra: 9.30 – 12.30
Družstva: 4, 12, 13, 16, 18, 27, 30, 32, 
33, 40, 57, 58, 59, 60, 61, 62
Havířov – Sportovní centrum
Prezence: 9.00 – 9.15
Hra: 9.15 – 11.30
Družstva: 1, 3, 6, 7, 11, 21, 65
Prezence: 11.30 – 11.45

Hra: 11.45 – 14.00
Družstva: 22, 24, 26, 28, 29, 31
Prezence: 14.00 – 14.15
Hra: 14.15 – 19.00
Družstva: 39, 50, 52, 53, 54, 55, 56, 64
Karviná – Albert
Prezence: 8.00 – 8.15
Hra: 8.15 – 10.30
Družstva: 2, 5, 14, 20, 23, 34, 35, 36, 63
Prezence: 10.30 – 10.45

Hra: 10.45 – 14.30
Družstva: 15, 41, 42, 43, 44, 45, 46, 
67, 68
Karviná – U lesa
Prezence: 8.00 – 8.30
Hra: 8.30 – 10.30
Družstva: 8, 9, 10, 17, 19, 25, 37, 38
Prezence: 10.30 – 11.00
Hra: 11.00 – 12.30
Družstva: 47, 48, 49, 66

Výsledky I. kola 

Ostrava – Zábavní centrum Zuzana 
Pořadí Body Kapitán Dr.

1. 989 Müller Vladimír 27

2. 955 Pospěch Jan 13

3. 944 Hejda Jiří 57

4. 935 Macko Dalibor 59

5. 913 Šimek Richard 33

6. 906 Žilt Jozef 16

7. 864 Malý Roman 32

8. 789 Kolář Vladimír 18

9. 783 Závodný Michal 62

10. 773 Vilášek Stanislav 58

11. 724 Stopnický Jiří 60

12. 720 Šimora Igor 12

13. 695 Knebl Mojmír 40

14. 673 Bak Ľudovít 4

15. 651 Šafarčík Pavel 61

16. 519 Burger Antonín 30

Havířov – Sportovní centrum
Pořadí Body Kapitán Dr.

1. 1118 Rozmarin Milan 29

2. 1015 Novák Miroslav 11

3. 828 Mudrák Jiří Erik 56

4. 818 Ožana Roman 6

5. 814 Swider Petr 64

6. 778 Vála Zdeněk 31

7. 738 Gábor Milan 22

8. 730 Kovács Jozef 21

9. 724 Macura Martin 26

10. 695 Cichoň Stanisław 3

11. 673 Burdek Jiří 50

12. 664 Zientek Slavomír 24

13. 662 Nytra Jiří 54

14. 654 Hučko Ralph 1

15. 633 Chlubna Ladislav 28

16. 619 Kasztura Josef 52

17. 616 Šulc Miroslav 55

18. 560 Moldřich Roman 39

19. 558 Síkora Karel 65

20. 530 Jekielek Dalibor 53

21. 471 Filip Ladislav 7

nenastoupili Kicko Jiří 51

Karviná – Bowling club U lesa
Pořadí Body Kapitán Dr.

1. 1024 Mojak Wladyslaw 47

2. 1009 Baran Rudolf 25

3. 958 Horák Ladislav 48

4. 886 Janusz Radim 38

5. 867 Polok Adam 66

6. 844 Hlaváč Josef 10

7. 722 Russok Miroslav 8

8. 702 Mazáč Břetislav 49

9. 687 Bezecný Lukáš 19

10. 673 Gaszczyk Miroslav 37

11. 633 Ocisk Radomil 17

12. 549 Novák Křišťan 9

Karviná – Herna Albert
Pořadí Body Kapitán Dr.

1. 998 Wizur Stanislav 44

2. 983 Salamon Wieslaw 14

3. 946 Skutela Henryk 63

4. 935 Antoszyk Petr 34

5. 933 Kuzma Aleš 36

6. 931 Janočková Kristýna 68

7. 916 Stašová Eva 35

8. 915 Szotkowski David 46

9. 861 Motyka Lukáš 2

10. 824 Fierla Petr 5

11. 803 Kalousek Libor 15

12. 778 Matiáš Antonín 43

13. 774 Platkevič Josef 41

14. 745 Matejko Pavel 20

15. 686 Goluch Radovan 67

16. 654 Osiadacz Leszek 45

17. 613 Gašo Josef 23

18. 558 Matiášová Zdenka 42
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Hornická kapela a mažoretkami Dixi koncertovala také před lázeňským domem Libuše.

Jubilejní městský maraton
OSTRAVA – Za podpory Nadace OKD 
se v sobotu 24. září koná jubilejní 
padesátý ročník Ostravského marato-
nu. Padl už i první rekord – přihlásilo 
se na 200 lidí. Současně se běží 
i půlmaraton a štafeta. Start je 
v 10 hodin na Masarykově náměstí.

Zábřežské pivní slavnosti
OSTRAVA – Zámek v Zábřehu pořá-
dá v úterý 27. a ve středu 28. září 
„Svatováclavské“ pivní slavnosti. 
Na největší moravské přehlídce 
minipivovarů se představí minimál-
ně třicet značek pěnivého moku. 
Čepovat se má jen do degustačního 
skla.

Krokodýli dorazili do zoo
OSTRAVA – Trojice krokodýlů 
štítnatých přivezených z Emmenu 
v Nizozemsku se stala nejnovějšími 
exempláři ostravské zoologické 
zahrady. Dravce původem z Afriky, 
kteří měří dospělí až čtyři metry, 
chovají v pavilonu Tanganika.

Konec sezony s burčákem
KARVINÁ – Sezona v darkovských 
lázních končí v sobotu 24. září, 
kdy se koná „zavírání pramenů“. 
Od 14 hodin v parku u kavárny Rosa 
v Hranicích a poté od 14.30 hodin 
u parku před společenským domem 
v Darkově. Bude i burčák!

Komedie o zkažené učitelce
KARVINÁ – Je sprostá, popíjí, bere 
drogy a hledá chlapa, který by ji 
živil. Taková je hlavní postava ame-
rické komedie „Zkažená úča“. Film 
s Cameron Diaz v hlavní roli učitelky 
dávají do neděle 25. září v kině 
Centrum. Vždy od 20 hodin.

Senioři sbírají staré mobily
ORLOVÁ – Nikoliv z nedostatku 
jiných aktivit, nýbrž kvůli přírodě sbí-
rají senioři z Domu Pohoda v Lutyni 
(Mládí 725) staré mobily. Připojili se 
k projektu zoo v Ostravě na záchra-
nu zvířat v Africe. Donesete jim 
nefukční telefon?

Pokus o „stromový“ rekord
HAVÍŘOV – Nadace Partnerství spo-
lupracující i s Nadací OKD vyhlásila 
na konec října pokus o celorepubli-
kový rekord v sázení stromů. Zapojí 
se i Havířov! Zájemci, kteří zde chtějí 
vysadit byť jediný strom, se registrují 
na emailu strom.zivota@nap.cz. 

Saxána na filmovém plátně
HAVÍŘOV – Tři sta let po škole! 
Pamatujete? Tento trest dostala 
čarodějnice Saxána v nyní již 
kultovním filmu. Jeho pokračování 
„Saxána a lexikon kouzel“ opět 
s Petrou Černockou jde v několika 
časech až do středy 28. září v kině 
Úsvit.

Změna na komunikaci I/48
FRÝDEK-MÍSTEK – Změna čeká 
od neděle 25. září řidiče na sil-
nici I/48 mezi Frýdkem-Místkem 
a Příborem. V osm ráno bude 
provoz v Rychalticích převeden 
na novou souběžně budovanou 
cestu. Mohou nastat dopravní 
problémy!

Záchranáři nebudou chybět
MOŠNOV – Nejen vojáci všech 
specialiací, policisté, strážníci, 
hasiči či zdravotníci, ale také báňští 
záchranáři se předvedou v sobotu 
24. a v neděli 25. září na letišti 
v Mošnově na Dnech NATO 2011. 
HBZS z Radvanic tam vystaví vyba-
vení. uzi

Tipy HorníkaDětský den skupiny AWT v Praze a na Landeku
Na všechny ratolesti čekaly pěkné dárečky – létací talíř, omalovánka, pexeso, magnetky a sladkosti

Hornické slavnosti se konaly také v lázních v Jeseníkách
V Karlově Studánce vyhrávala dechovka Stonava Dolu Darkov pod taktovkou Jaroslava Šindela a pochodovaly mažoretky Dixi

Jak to vypadalo v obci Přívoz

OSTRAVA – Dopravní a logistická sku-
pina AWT připravila pro děti svých 
zaměstnanců první celoskupinový 
dětský den, a to hned dvakrát. Minu-
lou sobotu (10. září) přijelo do Pra-
hy téměř 80 dětí, tento týden 17. září 
se v Ostravě na Landeku v areálu 
Hornického muzea sešlo více než 
200 dětí. Na všechny čekal poutavý 
program plný soutěží a zábavy. 

V Praze děti přivítala zvířát-
ka. U Tučňáka museli kluci a hol-
ky například ulovit rybku, Koník 
půjčil své podkovy k hodu na cíl, 
s Opicí děti šplhaly po lanové 
síti. Zebra si nachystala doprav-
ní dráhu se značkami a semafo-
rem a dávala také záludné otázky, 
např. kam telefonovat v případě 
dopravní nehody. Také kvíz AWT 
na obou místech byl koncipovaný 
v duchu dopravy. Děti se dozvě-
děly, jaké druhy přepravy skupi-
na AWT, kde pracují jejich rodi-
če, prarodiče nebo tety a strejdové, 

využívá, co to jsou rekultivace nebo 
jaké stroje pracují na terminálu 
v Ostravě-Paskově.

Na ostravském dětském dni si 
malí návštěvníci zahráli na stroj-
vůdce, když projížděli vytyče-
nou dráhou, museli poskládat 
rozbitou mašinku nebo napří-
klad naložit náklad. Pestrý byl 
i doprovodný program s Ferdou, 

minidiskotékou, s loutkovým 
divadlem a cvičeným pejskem 
Artem. Ve stáncích chráněných 
dílen si zájemci vyrobili kožené 
náramky, malovali textilní zví-
řátka nebo keramické drobnos-
ti na památku. Kreslilo se také 
na obličej, takže se děti promě-
nily třeba v tygříka, ale i spider-
mana. Děvčata si také nechala 

učesat copánky nebo zaplést 
do vlasů barevné stužky.

Ti, kdo zdárně absolvovali sou-
těžní disciplíny a odpověděli správ-
ně na kvíz, byli zařazeni do slo-
sování o zajímavé ceny. Úplně 
na všechny pak v závěru čekaly 
pěkné dárečky – létací talíř, omalo-
vánka, pexeso, magnetky a sladkos-
ti. Vše ve fi remní barvě. kk

KARLOVA STUDÁNKA – Staré časy spoje-
né s těžební činností na Jesenicku si 
v sobotu 17. září připomněli návštěv-
níci lázeňské obce Karlova Studánka. 
Tamější státní léčebné lázně pro ně 
připravily Hornické slavnosti.

Stejně jako vloni je zahajovala Hor-
nická kapela Stonava Dolu Darkov 
pod taktovkou Jaroslava Šindela spo-
lečně s mažoretkami Dixi. Jak na uví-
tanou řekl ředitel lázní Lubomír Schel-
long, který dlouhá léta působil v OKD 
(mj. také jako ředitel dolu Lazy), Kar-
lova Studánka je místem, kam za zdra-
vím a odpočinkem jezdili a stále ješ-
tě jezdí naši horníci. Především těm 
a jejich profesi byl vzdán hold.

Nádherné slunečné počasí 
a bohatý kulturní program vytvo-
řily kulisu vydařeného, pohodové-
ho dne.

Návštěvníci kromě několi-
ka hudebních produkcí moh-
li navštívit výstavu exponátů 
zapůjčených hornickým mu-
zeem v Ostravě-Petřkovicích, 
vernisáž výstavy fotografií 
Vyznání Jeseníkům obohace-
né poutavým vyprávěním zoo-
loga Petra Šaje ze Správy Chrá-
něné krajinné oblasti Jeseníky, 
projít se lázněmi s průvodky-
ní v dobovém kostýmu, poba-
vit se při estrádním vystoupení 
či na tanečním večeru. Nechy-
běl ani jarmark s výrobky tra-
dičních řemesel, bohaté občerst-
vení a mnohé atrakce.

V Karlově Studánce bylo. mož-
no vidět i slavnostní hornické kroje. 
A tak nebylo divu, že lázněmi často 
zněl pozdrav Zdař Bůh. Josef Lys

OSTRAVA – Podle Monografi e OKR 
z roku 1929 byly na území tehdej-
ší obce Přívoz postaveny postupně 
čtyři hornické kolonie, které pat-
řily jámě František – Severní drá-
ha Ferdinandova (SDF), koksov-
ně František (SDF) a jámě Odra 
– Báňská a hutní společnost (BH).

Kolonie jámy František
Jáma František měla pro ubytová-
ní svých zaměstnanců 75 domů 
se 408 byty. Z tohoto počtu bylo 
8 domů pro úředníky s 31 byty 
a 67 domů pro dělníky. Dva úřed-
nické byty byly umístěny v jiných 
závodních budovách. Z uvedené-
ho počtu domů bylo 62 postaveno 
ve dvou osadách: U jámy Františ-
kovy (52 domů, z toho 7 úřednic-
kých a 45 dělnických) a U Odry 
(10 dělnických domů). Ostatní 
domy byly rozptýleny mezi sou-
kromými domy v Přívoze. Kolo-
nie U jámy Františkovy, stavěné 
od roku 1870, se nacházela mezi 
ulicemi Hlučínskou a Družnou. 
Kolonie U Odry byla postavena 
na konci 19. století a nacházela se 
na severním okraji Přívozu, podél 
dnešní ulice Slovenské, mezi uli-
cemi Na Náhonu a Hlučínskou, 
blízko řeky Odry. 

Celkem 55 domů jámy Franti-
šek bylo přízemních (4 domy pro 
úředníky s 11 byty a 51 domů děl-
nických s 204 byty), 15 jednopat-
rových (3 úřednické s 11 byty a 12 
dělnických se 117 byty) a 5 domů 
dvoupatrových (1 úřednický s 9 
byty a 4 dělnické s 56 byty). Větši-
na domů byla podsklepena úplně 
nebo částečně, s výjimkou nejstar-
ších čtyř domů v kolonii U jámy 
Františkovy postavených okolo 
roku 1870. Domy byly masivní, 
vystavěné z pálených cihel. Kryty 
byly převážně břidlicí (48 domů), 
lepenkou (16), umělou břidlicí (5) 
a hliněnými taškami (6).

Značné rozdíly byly mezi veli-
kostmi úřednických a dělnických 
bytů. Úřednické byty měly většinou 
od dvou do šesti pokojů a byly vyba-
veny veškerým příslušenstvím, kte-
ré sestávalo z kuchyně, pokoje pro 
služku, předsíně, kabinetu, koupel-
ny, spíže a záchodu. U 14 třípoko-
jových a 17 dvoupokojových úřed-
nických bytů chyběly koupelna, 
kabinet a pokojík pro služebnou. 
Jinak byly vybaveny stejně. Děl-
nické byty byly skromnější. Sedm 
z nich sestávalo z jednoho poko-
je, kabinetu a kuchyně s příslušen-
stvím, 358 ze světnice a kuchyně, 12 
bytů tvořila jenom obytná kuchyně. 

Vlastní záchod a spížku mělo pouze 
30 dělnických bytů.

Rozvod pitné vody byl zave-
den do 29 úřednických a 31 dělnic-
kých bytů. Na chodbách domů mělo 
kohoutky s vodou 4 úřednické a 152 
dělnických bytů. Ostatní byty měly 
vodovodní výpustě mimo dům. Spla-
chovací záchody mělo 33 úřednických 
a několik dělnických bytů. Všechny 
byty měly elektrické osvětlení napáje-
né z vlastní nebo městské elektrárny.

Šířka ulic v koloniích činila 5 až 6 
metrů. Jednotlivé domy stály volně, 
vpředu měly zahrádky. U dělnic-
kých domů byly postaveny i hospo-
dářské budovy pro chov drobného 
zvířectva. V kolonii U jámy Fran-
tiškovy byl v roce 1922 zřízen malý 
sad s dětským hřištěm. Součástí 
této kolonie byly také dvě dělnic-
ké noclehárny a pekárna. Pekárnu 
měla rovněž kolonie U Odry.

V obytných domech jámy Franti-
šek bydlelo v roce1928 celkem 2120 
osob. S demolicí kolonie U jámy 
Františkovy bylo započato v letech 
1927 – 1933 a postupně byla zbou-
rána celá. Z kolonie U Odry sto-
jí dnes pouze 1 dům, v němž se 
v současné době nachází prodejna 
fi rmy Řempo.

 Zdeněk Dombrovský

Děti se bavily v kompresorovně šachty Anselm… i venku v takřka celém areálu Landek Parku.
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Hornické kolonie ostravsko-karvinského revíru (6)

Kolonie u jámy Františkovy, 20. léta 20. století.
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V hodině dějepisu povídá učitel žákům: „Ve středověku v některých zemích každému, kdo něco 
ukradl, usekli ruku.“ –- Přihlásil se Pepíček: „Pane učiteli, když nějaký muž ukradl… (viz 1. díl 
tajenky), tak… (viz 2. díl tajenky).“ 

Tajenka křížovky č. 33: „ pozoruje, tak jako by bohatnul.” 
Na vylosovaného luštitele čeká za správné řešení kniha z nakladatelství Alpress. 
Výherce křížovky č. 33 je pan Tomáš Poledník z Havířova-Města.
Prosíme výherce, aby kontaktoval redakci: Renata Pavlíková, tel.: 596 264 803, e-mail: hornik@okd.cz.

Tajenka křížovky č. 33: „ pozoruje, tak jako by bohatnul.” 

Pomůcka: 
Akor, Aru, 
Ati, Olean, 

Poseč, Saca.

Zápasník 
s býky

Nealkoholic-
ký nápoj

Zhoubný 
nádor

Australský 
pštros Pukavý plod Sídlo ve státě 

New York Kůl Opomenutí Hora 
v Rumunsku

Já (psycho-
log.)

Slovenská 
pádová 
otázka 

Konec šacho-
vé partie 

Jméno herce 
Romančíka

Obec u Karlo-
vých Varů

Souostroví 
u Nové 
Guinei

Gáza
Pohoří  
v Rusku

Stadium 
hmyzu

Mořští korýši

2. DÍL 
TAJENKY

Sídlo v Mali
Podnik 

ve Vys. Mýtě
Slovensky 
sestupy

Metrická sto-
pa (literár.)

Kubánský 
diktátor 

(předchůdce 
F. Castra)

Doražení Tu máte
Textilní látka         

Značka 
kosmetiky

Polské město

Iniciály 
režiséra 
Lipského

Osud
Značka olova

Lidové 
přitakání
Dětský 
pozdrav

SPZ Komárna
Těžké kovy

Vraník Mrchožrouti 
Zase                

Obdělávat 
pole

Sídlo v Čadu

Česká řeka Obuv
Sloní zub

Draví ptáci 
Stovky

Iniciály herce 
Kopeckého

Kartaginec
Básnický 

zápor

Autor románu 
Drákula

Řím. čísly 
150

1. DÍL 
TAJENKY

Výkvěty 
společnosti

Solmizační 
slabika Rusky auta
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Křížovka o knihu

Beran 21. 3. – 20. 4.
S návalem práce 
se lehce vyrovnáte 
díky perspektivě 
fi nančního a morál-
ního ocenění. Dostaví se inspirace 
i zajímavé nápady. Ochotně se pustíte 
do realizace novinek. Začnete uvažovat 
o atraktivní zimní dovolené s rodinou. 
Pozorní byste měli být při sportovních 
aktivitách, aby nedošlo ke zbytečným 
úrazům.

Býk 21. 4. – 20. 5.
Projeví se u vás 
zvýšená ctižádost, 
která by mohla vést 
k neblahým důsled-
kům. Pozor, aby solidní  postavení, 
které jste si vybudovali, nevzalo za své. 
Důsledkem by byla vaše nepříjemná 
izolace. Nespoléhejte na cizí rady 
a udržujte odstup od tak zvaných přátel. 
Obklopte se rodinou a známými, kterým 
se dá věřit.

Blíženci 21. 5. – 21. 6.
Zvláště tíživá bude 
nevyhnutelnost 
spolupráce s oso-
bou, jejíž odlišný 
temperament vám neumožní najít 
společný jazyk. Nedejte se strhnout 
k rivalitě. Problémy, které nastanou, 
budou více či méně nepříjemné, 
ale jejich konečné řešení vás mile 
překvapí. Trpělivý buďte i v rodin-
ných vztazích.

Rak 22. 6. – 22. 7.
Před vámi jsou 
dny plné poho-
dy a pokud 
dokážete přízeň 
osudu podepřít zvýšenou snahou, 
dosáhnete i vynikajících úspěchů 
v práci. V mezilidských vztazích to 
bude obdobné, získáte si spoustu 
sympatií. Ani na chvíli nezapomí-
nejte na to, že i váš partner od vás 
potřebuje pohlazení a pochvalu.

Lev 23. 7. – 23. 8.
Kdykoliv půjde o něco, 
na čem vám záleží, co 
byste chtěli, budete 
překypovat energií 
a půjdete si za svým. Smířit se s kom-
promisem, to ani náhodou. Ústupky 
ani výhrůžky neberete. Jste připraveni 
dotáhnout vše až do cíle. Volný čas bys-
te měli věnovat své rodině a především 
svým potomkům. I odpočinek může být 
aktivní.

Panna 23. 8. – 22. 9.
Pozor na své fi nanční 
konto. Koncem týdne 
ztratíte hlavu a pro-
padnete kouzlu půvab-
né osoby, se kterou utratíte spoustu 
peněz za hezké věci a technické novinky. 
Vystřízlivění nebude nijak příjemné. 
Rodina bude rozpačitá z vašeho chování 
a dá vám to patřičně najevo. Může to být 
impulz k vlastnímu sebepoznání.

Váhy 23. 9. – 23. 10.
Nadějná změna či 
vzrušující zážitek 
závisí na nějaké 
cestě. Může jít 
o seznámení s pohlednou osobou 
nebo změnu zaměstnání či získání 
pracovního místa, ale takového, které 
by odpovídalo vašim ambicím. V rodině 
budete především řešit praktické 
otázky. Zamyslete se nad požadavkem 
koupě nové pračky.

Štír 24. 10. – 22. 11.
Polepšíte si v zaměst-
nání a podniknete 
odvážné kroky i pro 
ozdravění svého 
bankovního konta. Budete mít tendenci 
brát si větší sousta, než jste schopni 
zvládnout. Své organizační schopnosti 
sice bravurně předvedete, ale za cenu 
mírného zhroucení. Pracujte na svém 
uvolnění, začněte věnovat více času 
svému tělu.

Střelec 23. 11. – 21. 12.
Nejen v soukro-
mém životě, ale ani 
v zaměstnání nestůjte 
stranou, pokud se 
jedná o něčem důležitém pro vaši 
budoucnost a chcete pro sebe získat 
určitou výhodu. To ale neznamená 
snažit se věci uspíšit. Nechte je dospět 
do fáze, kdy je vhodné se o ně zajímat 
či je řešit. Důvěřujte své schopnosti 
komunikace. 

Kozoroh 22. 12. – 20. 1.
Neohrnujte nos nad 
snadnými úkoly. 
Pokud je dokážete 
dobře vyřešit, 
přinesou vám větší ohodnocení, než by 
se vám dostalo od náročných projektů, 
které by nemusely dopadnout vždy 
na jedničku. Nezapomínejte na své 
blízké, věnujte jim více pozornosti. 
Oceněním jejich starosti o vás by měl 
být menší dárek. 

Vodnář 21. 1. – 20. 2.
Změna vašeho 
názoru, který 
okolí považovalo 
za neměnný, zaskočí 
i vaši rodinu. Nutno dodat, že to 
prospěje nejen vám, ale i vašemu 
protějšku. Nezaplétejte se do hovoru 
s příbuzným, který se vám začne plést 
do intimního života. Zřejmě ho dráždí 
váš vyrovnaný vztah s partnerem. 
Udržujte se stále v pohybu.

Ryby 21. 2. – 20. 3.
Úkoly, které jste si 
vzali na sebe, vyžadují 
mobilizaci sil, rozhod-
nost a koncentraci. 
Zbrzdit vás může slabší fyzická kondice 
a zdravotní potíže. Určitá disharmonie 
v postavení planet svádí k nepřesným 
fi nančním propočtům a úvahám. Přá-
telský vztah s osobou opačného pohlaví 
se nemusí líbit vašemu partnerovi.

Horoskop od 22. 9. do 28. 9. 2011 



Fajna, sympatyczna impreza
Na Horník Bowling Cupu także tym razem nie brakuje Polaków

REGION – W sobotę 17 września rozpo-
częła się kolejna edycja turnieju Horník 
Bowling Cup 2011. Jak każe tradycja, 
rozgrywki znów przebiegają w obsadzie 
międzynarodowej. 

Jedna polska drużyna z kapitanem 
Stanisławem Cichonien, broniąca 
barw fi rmy zewnętrznej WPBK – BIS CZ, 
wystąpiła w Hawierzowie, kolejne dwie 
polskie ekipy spotkały się w kręgielni 
„U Alberta” w Karwinie. Doświad-
czeniem górowała nad premierowo 
występującą w rozgrywkach ekipą 
kapitana Leszka Osiadacza, również 
reprezentującą fi rmę WPBK – BIS CZ, 
drużyna z Łazisk Górnych, którą w roli 
kapitana prowadził już po raz szósty 
emerytowany górnik z  „Bolesława 
Śmiałego” Henryk Skutela.

„Ja będę miał sto lat, a jeszcze 
przyjadę na »Hornika«” – śmiał się 
Skutela, przedstawiając kibickę swej 
drużyny Barbarę Pawelską. Dziewczyna 
o imieniu patronki górników powinna 
być mocnym ogniwem zespołu i dodać 
graczom animuszu, i to tym bardziej, 
że ma już w tym pewne doświadczenie. 

„Raz już tu byłam i znów jest fajnie, 
tylko wkurza mnie, jak nie zbijają, nie 
zamykają” – powiedziała pani Barbara.

Kibicki przyprowadzili sobie także 
członkowie drużyny WPBK – BIS CZ 
kapitana Leszka Osiadacza. Wcieliły się 
w nie mama Damiana Szarka Urszula 
i żona Wojciecha Kurzacza Magda. 
Także im się podobało. „Jest super, 
wesoło” – oceniała Magda Kurzacz. 
Mężczyźni tymczasem walczyli o punkty, 
choć wygórowanych ambicji w tym roku 
nie mają. Koledzy z fi rmy, mieszkający 
w nadgranicznych Kaczycach, wpadli 
na pomysł zgłoszenia się do turnieju 
w ostatniej chwili i zdążyli się już tylko 
parę razy rozegrać.

„Na przyszły rok jednak potrenujemy 
i zobaczymy, co z tego wyjdzie. Atmosfe-
ra jest fajna, organizacja dobra, impre-
za bardzo sympatyczna, tak więc znów 
się zgłosimy. Nie dopuścimy, by BIS-kę 
reprezentowała tylko jedna drużyna” – 
zapowiedział kapitan Osiadacz.

Kolejna runda Horník Bowling Cupu 
w sobotę 1 października. 

Bogusław Krzyżanek
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Życzenia
We wrześniu ochodzą zacne życiowe 
jubileusze następujący pracownicy fi rm 
zewnętrznych:
Z fi rmy ALPEX Drozd Krzysztof, Koczor 
Henryk, Sobek Bronisław, Mozgalik 
Jarosław, Ślubowski Krzysztof, Woja 
Szczepan, Bichel Bogusław, Magdziak 
Mirosław

Z fi rmy THK-ČECHPOL Macura Bronis-
lav, Peter Ohrádka
Z fi rmy POLCARBO Stępniak Stanisław, 
Zaczyk Wiesław

Kadra kierownicza fi rm życzy wszyst-
kim solenizantom dużo zdrowia, szczęś-
cia oraz sukcesów w życiu osobistym 
i zawodowym.   jk

Fachowcy stawiają na węgiel
W Ostrawie odbył się workshop na temat państwowej koncepcji energetycznej RC

OSTRAWA – Szykowaną koncepcję 
energetyczną Republiki Czeskiej 
do roku 2060, którą rząd czeski chce 
rozpatrzyć jeszcze w tym roku, nale-
ży opracować w sposób komplekso-
wy, obejmujący wszystkie aspekty. 
Należy spróbować poszukać takiej 
drogi, która odpowiadałaby wszyst-
kim wymogom i potrzebom RC i Unii 
Europejskiej, a jednocześnie gwaran-
towała bezpieczeństwo energetyczne 
kraju, konkurencyjność i możliwość 
zrównoważonego rozwoju.

Zdaniem górników,
w kraju nad Wełtawą
za bardzo forsuje się
energetykę jądrową.

Podczas workshopu z przedstawi-
cielami kadry kierowniej średniego 
stopnia zarządzania wewnętrznych 
jednostek organizacyjnych OKD po-
wiedział to we wtorek 20 września 
Jaroslav Němec, kierownik grupy 
specjalistów, która przygotowała ob-
szerną 100-stronicową analizę „Skut-
ki państwowej koncepcji energetycz-
nej na zatrudnienie w przemyśle 
wydobywczym”.

Dokument przynosi głęboką ana-
lizę zakładanego rozwoju zużycia 
energii elektrycznej i ciepła w RC 
do 2050 roku, wymagań UE wynika-
jących z unijnej strategii energetycz-
nej, problematyki zcentralizowanego 
zaopatrywania w ciepło oraz progra-
mu dalszej eksploatacji i odnowy źró-
deł do produkcji ciepła i elektryczno-
ści. Poddaje analizie również skutki 
ewentualnego ograniczenia wydoby-
cia węgla na zatrudnienie i sytuację 
gospodarczą regionów.

Problematykę gospodarki energe-
tycznej analiza postrzega nie tylko 

z punktu widzenia RC, lecz także w 
kontekscie europejskim. Jako głów-
ny surowiec energetyczny forsuje 
węgiel, którego zasoby w państwach 
Europy i Euroazji szacuje się na  
287 095 milionów ton i które tworzą 
31,6 procenta zasobów światowych. 

„Z punktu widzenia długofalowe-
go zaspokajania potrzeb energetycz-
nych UE nabiera stale znaczenia 
maksymalne wykorzystania miejsco-
wego węgla. Rozmieszczenie świato-
wych zasobów paliw kopalnych jed-
noznacznie predystynuje kluczową 
rolę węgla w zaopatrzeniu energe-
tycznym Europy. Znaczenie węgla 
jako strategicznego surowca energe-
tycznego w UE podkreślają w chwi-
li obecnej kurczące się zasoby ropy 
naftowej i gazu ziemnego” – napisa-
no w opracowaniu.

Workshop na temat projektów 
koncepcji energetycznej RC zorgani-
zowali w sali prelekcyjnej w ostraw-
skiej dyrekcji OKD przedstawiciele 
Związku Pracodawców w Przemy-
śle Górniczym i Naftowym – Wspól-
noty Wydobywców (ZSDNP). Jak 
podkreślił dyrektor ZSDNP Václav 

Amort, jego celem było nie tylko 
zapoznanie przedstawicieli ostraw-
sko-karwińskiej spółki węglowej 
z poglądami fachowców, ale przede 
wszystkim umożliwienie im wysu-
nięcia własnych wniosków i uwag 
do koncepcji.

Projekt „Państwowej koncepcji 
energetycznej RC 2011 – 2060” budzi 
nawet w swej najnowszej zaktualizo-
wanej wersji sporo zastrzeżeń. Zwią-
zek pracodawców w przemyśle wy-
dobywczym, którego członkiem jest 
również spółka OKD, zarzuca mu 
między innymi zbytnie forsowanie 
energetyki jądrowej. 

„Przedstawiona aktualizacja PKE 
z punktu widzenia linii czasowej 
wskazuje na zasadnicze niezrówno-
ważenie miksu energetycznego w 
kierunku burzliwego rozwoju ener-
getyki jądrowej z obecnych 29,3 % 
do 63,9 % w roku 2025 i do 87,3% 
w roku 2060. Koncepcja jest opar-
ta na energetyce jądrowej na tak 
ogromną skalę, że jest bardzo trudna 
do zrealizowania” – czytamy w uwa-
gach do projektu koncepcji energe-
tycznej RC z pióra ZSDNP. bk

Testy z przepisów bhp mają znaczenie
ORŁOWA – Ubrani w górniczych 
mundurach spotkali się w sobotę 17 
września na swej regularnej naradzie 
kwartalnej czołowi pracownicy fi r-
my zewnętrznej THK Čechpol. Lu-
dzie kierowani przez dyrektora Kar-
la Rašíka szanują górnicze tradycje 
i symbole. Z łącznej liczby około 140 
pracowników fi rmy posiada mundu-
ry 52 górników. 

Udział w naradzie wzięli rów-
nież goście z Kopalni „Karwina” – 
dyrektor techniczny Roman Stacha 
oraz kierownik kotwienia Zdeněk 
Sembol.

„Cieszę się, że mogę z czystym 
sumieniem podziękować za do-
brą pracę, jaką wykonuje nasza 
fi rma w Kopalni »Karwina«” – ot-
worzył naradę dyrektor Rašík. 

Wysoko ocenił szczególnie wyniki 
w dziedzinie bezpieczeństwa pra-
cy – ostatni rejestrowany wypa-
dek odnotowano w fi rmie 15 stycz-
nia 2010 r. Jak podkreślił dyrektor, 
przyczyniają się do tego niechybnie 
także regularne testy z przepisów 
bhp, które są częścią każdej kwar-
talnej narady.

Zasadniczą część wystąpienia dy-
rektor poświęcił sprawom wdraża-
nia nowego systemu wynagradzania, 
który zacznie w fi rmie obowiązywać 
od 1 października. „Jesteśmy przeko-
nani, że będzie on dla naszych pra-
cowników motywujący i poprowadzi 
do ulepszenia wszelkiej naszej dzia-
łalności w kopalni oraz do umocnie-
nia poczucia współnależności z fi r-
mą” – zaakcentował Rašík. 

Po testach bhp, o których poziomie 
najlepiej świadczy fakt, że bezbłędnie 
zdał je tylko jeden pracownik fi rmy, 
Vratilav Grygar, nadszedł czas na tra-
dycyjny skok przez skórę oraz zma-
gania sportowe w nietradycyjnych 
dyscyplinach o tytuł fi rmowego Su-
permana. jk
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Z obrad workshopu w sprawie państwowej koncepcji energetyczne w dyrekcji OKD w Ostrawie.

Dyrektor Karel Rašík z gośćmi narady poszerzonego kierownictwa fi rmy THK Čechpol.

Drużyna złożona z pracowników fi rmy zewnętrznej WPBK – BIS CZ z kibicką Magdą Kurzacz.

Gra Wojciech Drwięga z ekipy kapitana Henryka Skuteli z Łazisk Górnych. 
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Přehled aktuálních výběrových řízení
vyhlášených v Horníku č. 34 ze dne 22. 9. 2011.

Text k dané akci je k dispozici na webové adrese: www.okd.cz  Výběrová řízení/Horník speciál.

Investice stavební  (ISTAV) 3567

Investice strojní (ISTR)
Samostatná výběrová řízení 3515, 3541

Společná výběrová řízení        

Opravy stavební (OSTAV) 113

Opravy strojní (OSTR)
Samostatná výběrová řízení

Společná výběrová řízení

Zahlazování následků hornické činnosti (ZNHČ) 163, 164

Akce v oblasti služeb (SL) – Důlně stavební práce (DSP)
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VZPOMÍNÁME
Dne 19. 9. 2011 uplynuly dva roky, kdy 
nás náhle po těžké nemoci opustil náš 
tatínek, pan Alois Fojtík, dlouholetý pra-
covník Dolu Staříč-Chlebovice. S láskou 
a bolestí v srdci vzpomínají manželka 
Jiřina, dcery Jiřina a Eva s manžely, vnou-
čata Jiří, Petr s manželkou Veronikou, 
Barunka s manželem Petrem, David, 
Eliška a pravnuci Tomášek a Patriček. 
Děkujeme za vzpomínku těm, kteří ho 
znali.  B336/34/11

Dne 20. září 2011 
jsme si připomenuli 
výročí nedožitých 80 
let pana Ing. Lubomí-
ra Černoška. V květnu 
2011 uplynul již rok, 

co jsme se s ním, a také s jeho ženou 
Evičkou, navždy rozloučili. Oba byli 
dlouholetými zaměstnanci OKD. Stále 
s láskou a úctou vzpomínají syn Ivan 
s vnoučkem Adámkem, sestry Miluše 
a Vlasta a ostatní příbuzní. B337/34/11 

PRODEJ
Bišonek – štěňátka. Prodám štěňátka 
bílého nelínajícího pejska připomínající 
oživlé plyšáky. Inf. na tel.: 731 459 847.
 B338/34/11

Přenechám renovovaný a zařízený byt 3 + 
1, vlastník RPG, v Ostravě-Porubě. Nová 
koupelna, plovoučky, parkety, kuchyňská 
linka, skříně ložnice, pračka, dětský 
pokoj. Volný od 1. 11. 2011. Nutno 
vidět. Inf. na tel.: 604 956 128 nebo 
603 926 006. B339/34/11

Prodám garáž v části Karviné-Nové 
Město. Cena dohodou. Inf. na tel.: 
777 858 063. B340/34/11

Prodám pračku „Zanussi”, vrchní plnění, 
1000 otáček, v dobrém stavu. Cena 
2000 Kč. Inf. na tel.: 607 862 628 – 
po 14. hod. B341/34/11

Prodám chladničku 165 l, mraznička 45 l, 
nepoškozená, jako nová (Ostrava). Cena 
2900 Kč. Inf. na tel.: 720 119 933.
 B342/34/11

Prodám dárkový POUKAZ CK ČEDOK 
v hodnotě 30 000 Kč, nyní po slevě cena 
23 000 Kč, platný do 07/2011. Možné 
použít na letní i zimní dovolenou (nelze 
na last minute). Inf. na tel.: 777 814 242.
 B343/34/11

Prodám stínítka do oken a balkonu, 
možno využít i k jiné dekoraci. Balkonové 
2x60x170 v oranžové barvě, okenní 
140x170x3 v oranžové a jednou v barvě 
světlého dřeva. Cena za vše 660 Kč, mož-
no prodat i jednotlivě. Odběr buď osobní 
v Albrechticích, nebo možno zaslat poštou. 
Inf. na tel.: 732 180 781. B344/34/11

Prodám ruční šlehač zn. FIAST AUSTRIA 
s nádobou i stojanem. Ruční šlehač se dá 
sundat. Původní cena 800 Kč, nyní 300 Kč. 
Inf. na tel.: 604 520 304. B345/34/11

Prodám odšťavňovač zn. SEVERIN. 
Původní cena 1000 Kč, nyní 400 Kč. Inf. 
na tel.: 604 520 304. B346/34/11

BYTY
Prodám družstevní byt 3 + 1 v Orlové-
Lutyni, 2. poschodí. Dům po celkové revi-
talizaci, plastová okna, zasklená lodžie. 
Cena 500 000 Kč. Při rychlém jednání 
možná sleva. Inf. na tel.: 723 140 139.
 B347/34/11

Vyměním byt 3 + 1 RPG v Porubě, 68 m2, 
přízemí, plastová okna, klidné prostředí, 
blízko MŠ, ZŠ, gymnázium a MHD – za 1 + 1 
nebo 0 + 1 (RPG). Inf. na tel.: 737 051 179.
 B348/34/11

AUTO – MOTO
Prodám motocykl SIMSON-skútr, r.v. 
1990, nový startér, nová el. cívka, nové 
el. relé, zachovalý, v dobrém stavu, 
technická kontrola do 08/2013. Cena 
8000 Kč. Inf. na tel.: 604 669 097 nebo 
731 858 255. B350/34/11

KOUPĚ
Koupím levně starší skříň dvoudveřovou, 
pokud možno s nástavcem a zasouvacími 
dveřmi (není podmínkou), nejlépe z Ost-
ravska. Inf. na tel.: 731 579 881.
 B351/34/11

Řádková inzerce zdarma pro zaměstnance OKD



KOŠAŘISKA – Gdo mo łowce, tyn mo 
co chce! Nerozumíte? Ono už ani 
na Jablunkovsku či Těšínsku, kde 
se mluví tímto gorolským náře-
čím, není tolik lidí, co by se vyznali 
v ovčáckém řemesle, a ještě k tomu 
i udržovali naživu odkaz před-
ků. Proto také Občanské sdružení 
Koliba a Ognisko Goroli Śląskich 
organizovaly předposlední sobo-
tu v září v obci Košařiska slavnost 
„Rozsod“.

Rozsod ukončoval
salašnickou sezonu,

a Miyszani łowiec
ji na jaře zahajuje.

„Jsou to obřady a zvyklosti spo-
jené s koncem pastevecké, salašnic-
ké sezony v našem regionu. Rozsod 
býval na svatého Michala, kdy si 
mišaníci neboli pastevci rozebra-
li ovce, vyrovnali se s ovčořem čili 
bačou a společně opustili salaš. 
Za několik týdnů se všichni sešli 
ještě jednou a probírali hospodář-
ské záležitosti. Tím se salašnická 
sezona uzavřela,“ řekl za pořadate-
le Josef Straka.

Občanské sdružení Koliba, které 
vede s manželkou Kristou, poznali 
i návstěvníci karvinských Hornic-
kých slavností 2011. Jeho zástup-
ci se zúčastnili ve stejných krojích 
jako při Rozsodu v Košařiskách 

karnevalového průvodu organizací 
podpořených Nadací OKD. Nepře-
hlédnutelná byla jejich koza; i díky 
ní byli vyhodnoceni jako třetí 

nejlepší účastníci a dostali pětitisí-
covou odměnu.

Koliba sdružující lidi z čes-
ké i polské strany beskydských 

„kopců“ je stejně stará jako Nada-
ce OKD, od které dostala stotisíco-
vou dotaci na projekty seznamující 
s charakteristickými zvyky tohoto 
kraje. „Naším cílem je také doká-
zat, že hory nás nedělí, ale spoju-
jí. Stejný byl i způsob života našich 
předků, kteří sem přišli se svými 
ovcemi a už zůstali. Ať v Česku 
nebo Polsku,“ líčil Straka.

Rozsod nebyl letošní poslední 
akcí, v říjnu se uskuteční seminář 
o zpracovávání a uchovávání potra-
vin spojený s názornou ukázkou 
šlapání zelí a ochutnávkami spe-
cialit. Na listopad je pak plánová-
no mezinárodní setkání na téma 
lidových staveb. Příští rok bude 
mj. v březnu seminář o tradičních 
řemeslech a v květnu Miyszani 
łowiec – slavnost spojená s prvním 
vyháněním ovcí na salaše.

 Radek Lukša

KARVINÁ – Kriminalita, bezpečnost, 
kvalita bydlení, nezaměstnanost, problémy 
s bezdomovci, ale také s holuby či psími 
exkrementy. To jsou jen některá témata, 
která zazněla na besedě karvinských 
seniorů s politickou reprezentací města. Ta 
se uskutečnila ve středu 14. září v prostorách 
pobočky Regionální knihovny v Karviné-
-Fryštátě, a to v rámci projektu Seriál aktivit 

pro seniory, podporovaného Nadací OKD.
Na zvídavé otázky „pod kůži“ odpovídal 

nejen primátor Karviné Tomáš Hanzel, 
ale také jeho náměstci. Ti si uvědomují 
palčivá místa, která občany Karviné 
sužují. Jak zaznělo, radnice dělá řadu 
opatření ke zlepšení situace v projedná-
vaných oblastech, ale bez systémového 
celorepublikového řešení se v některých 

případech nemohou pohnout z místa. 
Proto představitelé města požádali 
seniory o spolupráci, především o to, 
aby prostřednictvím bezplatné linky 156 
hlásili nešvary, kterých jsou svědky.

Vedle řady připomínek senioři také 
ocenili aktivity radnice, mj. úpravu 
okolí hřbitova, vybavování zahrady 
jednoho z domova důchodců cvičebním 

náčiním, ale třeba i příslib, že pro činnost 
klubu seniorů ve Starém Městě budou 
zajištěny nové prostory. Senioři na závěr 
besedy poděkovali za příležitost setkat 
se s představiteli města a pohovořit si 
s nimi o věcech, které je trápí. Primátor 
pak přítomné ubezpečil, že radnice bude 
činit další kroky k tomu, aby se seniorům 
v Karviné žilo lépe. Josef Lys

JABLUNKOV – Jabkový den pro radost 
všem! Takové bylo hlavní motto jab-
lunkovské akce uspořádané v pátek 
16. září díky pomoci Nadace OKD, 
a opravdu tento den pro radost byl! 
Pokud jste zamířili do parku za jab-
lunkovskou radnicí, určitě jste si 
našli to své. Počasí bylo nádher-
né, všude se hemžili návštěvníci, 
kteří se mísili s členy folklorních 

souborů, dětmi s malířským 
a výtvarným nářadím, pohádkový-
mi postavami. Hudba hrála, kolem 
to vonělo místními specialitami...

Dopoledne patřilo dětem. Mateř-
ské školy procházely pohádkovým 
lesem a řešily jablkové soutěže, žáci 
prvního stupně základních škol 
vyráběli svá umělecká díla ve tvoři-
vých dílnách, ti nejstarší si vyráběli 
trička s jablkovými motivy, a vyzkou-
šeli si tak pocity módních návrhářů.

Odpoledne odstartoval folklor-
ní soubor Jackové, diváky přivítal 
senátor a zároveň místostarosta 
Jablunkova Petr Gawlas. Vzápětí 
porota vybírala nejlepší pokrmy, 
nápoje a výrobky, které musely 
mít jedno společné. Samozřejmě 
– jablko. Diváky pobavily jablko-
vé soutěže, ale také další folklor-
ní soubory z Česka i ze zahraničí. 

Speciality místní goralské kuchy-
ně nabízeli členové Místní skupi-
ny PZKO Jablunkov, další program 
pro děti byl v režii jablunkovského 

Domu dětí a mládeže. Během celé-
ho odpoledne probíhalo před-
stavení poskytovatelů sociálních 
služeb Jablunkovska.

Nejvíc se všichni těšili na večer-
ní promítání a povídání místní-
ho historika a „písmáka“ Antoni-
ho Szpyrce. Ten si připravil spolu 
s Fotoklubem Jablunkov sérii foto-
grafi í starého Jablunkova a jeho 
obyvatel. Program uzavřela cim-
bálová muzika Mionší, při které si 
mnozí s chutí zazpívali.  tm

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Kdo má ovce, ten má co chce...
Gorolské sdružení z české i polské strany těšínských Beskyd seznamuje se životem a obyčeji minulých generací

Politická reprezentace Karviné besedovala se seniory

Jabkový den přinesl v Jablunkově radost malým i velkým!

Koláčový festival
OSTRAVA – Koláč o průměru kola 
osobního automobilu spořádala 
po vystoupení děvčata z valašského 
souboru Školička z Lidečka, jenž byl 
jedním z devatenácti účinkujících 
na osmém ročníku přehlídky folku, 
folkloru, country a bluegrassu 
v ostravských Třebovicích. Pozadu 
za nimi nezůstávali ani návštěv-
níci „Třebovického koláče“, kteří 
od pátku 16. do neděle 18. září 
skoupili a pojedli další stovky kusů 
sladkého, podle něhož je festival 
pojmenován.

„Letos to byl jeden z nejvydaře-
nějších ročníků. Dohromady přišlo 
více než čtyři tisíce lidí,“ nechal 
se slyšet Libor Kučera, vedoucí 
pořadatelského Slezského souboru 
Heleny Salichové, podporovaného 
Nadací OKD. Užší organizátorský 
tým strávil připravováním festiva-
lu celý rok, v týdnech před jeho 
zahájením se naplno zapojili všichni 
členové včetně rodin. Však také 
dospělí „Salichovci“ kvůli neustálé 
vytíženosti stihli jen jedno jediné 
vystoupení.

„U muziky se to jmenovalo. 
Předvedli jsme lidové tance, které 
se kdysi tancovaly. Možná, že se 
tak bavili i staří ostravští havíři...“ 
konstatoval Kučera s tím, že soubor 
chystá na každý rok něco jiného. 
Na právě ukončeném „Třebovic-
kém koláči“ byl například i místní 
Třebovičák, olomoucký Dunajec, 
liptálská Lipta, břeclavský Břeclavan, 
havířovská Vonička či ostravský 
Kotek a Krasničanek. uzi
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Zahánění ovcí ze salaší nazpět k přezimování v dolinách. Příprava domácího ovčího sýra podle původních postupů.

Při malování jablek a jabloní se vyřádily děti.

Veselý jablečný závin chutnal stylově.

Díky Nadaci OKD prožil Jablunkov v pátek 16. září svůj Jabkový den.

Ovčáci v Košařiskách byli doslova jako za starých časů.

Školička z Lidečka spořádala velký koláč.



 ročník 41 l číslo 3412   www.okd.cz SPORT

HORNÍK  Vydává: R MEDIA, spol. s r.o., 170 55 Praha 7, Dobrovského 25  Ředitel Ing. David Švábenický; předseda výkonné redakční rady Vladislav Sobol, e-mail: vladislav.sobol@okd.cz;
šéfredaktor Mgr. Josef Lys, e-mail: josef.lys@okd.cz  Adresa redakce: Prokešovo nám. 6, 702 00 Moravská Ostrava; e-mail: hornik@okd.cz; www.ihornik.cz; tel: sekretariát: 596 264 801, 

fax: 596 113 648, příjem inzerce: 596 264 803, e-mail: renata.pavlikova@okd.cz; ústředna: 596 261 111  Grafi ka Robin Caïs, e-mail: robin@cais.cc  Ilustrace Marie Koželuhová, www.maayadesign.cz  
 Vychází ve čtvrtek  Registrace MK ČR E 18683  Tiskne: Moravská typografi e, a. s., Moravské náměstí 13, 658 17 Brno  Nevyžádané rukopisy a podklady pro tisk se nevracejí.

Baníku, vítej zpátky!
Extraligoví házenkáři HCB OKD Karviná porazili doma Brno, v sobotu hostí Přerov

Fotbalisté MFK OKD mají formu
S nepořízenou odjel z Karviné i vedoucí tým tabulky ze Zlína, mužstvo šplhá vzhůru

KARVINÁ – Házenkáři Baníku OKD 
Karviná si odbyli v sobotním podve-
čeru v příjemné atmosféře domácí 
premiéru nového extraligového roční-
ku. Svěřenci trenéra Rastislava Trtíka 
porazili vysoko Brno, ovšem na první 
pohled upoutali atraktivním herním 
projevem.

Zmatečné čekání na to, kdo pře-
vezme zodpovědnost v útoku, což byl 
typický obrázek karvinské hry pod 
loni odvolaným trenérem Hantákem, 
vystřídala průbojnost, dravost a leh-
kost před brankovištěm soupeře.

Diametrálního rozdílu ve hře si 
všimli i fanoušci a své hráče vypro-
vodili potleskem na otevřené scéně. 
V sobotu proti Přerovu se určitě mají 
všichni nač těšit.

„Odehráli jsme zápas v euforii ze 
získaného bodíku z Plzně, kde se letos 
asi moc bodovat nebude. To mě těší. 
Do utkání jsme šli dobře naloženi 
a odcházíme z něj v podobně pozi-
tivním rozpoložení,“ hodnotil duel 
s Brňany trenér Rastislav Trtík, kte-
rý se snaží dát novému karvinskému 
mužstvu moderní herní tvář.

„Trochu mě mrzí dnešní promarně-
né sedmičky a taky máme ještě znač-
né mezery v obraně. Brankový roz-
díl mohl být daleko větší. Ale kluci se 
snaží. Třeba v obraně se neustále učí-
me plynulé prolínání systémů. Zatím 
je to takové syrové, ale díky výborné 
karvinské práci s mládeží mají kluci 
ty správné předpoklady tohle zvlád-
nout,“ podotýká Trtík, jehož týmy 
byly vždy známy variabilitou obran 
a precizním přecházením z jednoho 
defenzivního stylu do druhého.

Kouč hostů Jan Hegar si po poráž-
ce v Kopřivnici připsal s týmem dru-
hou prohru, tu spíše očekávanou. Ono 
ale začínat sezonu dvěma venkovními 
zápasy není zrovna optimální. „To jis-
tě ne, ale řekl bych, že to nehrálo zase 
takovou roli. Momentálně jsme v Brně 
vlastně na začátku, v jakémsi bodě 
nula, ze kterého se snažíme vyjít tím 
správným směrem. Pár našich hráčů 
extraligové zkušenosti teprve sbírá, 

podobně jako u Karviné, ale učíme se 
za pochodu,“ poznamenal Hegar.

Pro domácí měl slova chvály. „Bylo 
vidět, že Karviná je prostě někde jin-
de, i když má úplně jiný tým. V našem 
klubu jsme si vytyčili nějaký směr, kte-
rým chceme jít a nezbývá než na naší 
cestě neustále poctivě pracovat. Výsle-
dek proti Karviné mě sice mrzí, ale asi 
je to dáno i tím, že nemůžeme využít 
služeb Koubka na střední spojce, s 

nímž jsme takto absolvovali celou 
přípravu a on se nám pak zranil. Ale 
jak říkám, chceme hrát naši házenou, 
lhostejno, jestli doma nebo venku. 
Dneska to proti špičkovému soupeři 
prostě nestačilo,“ dodal.

Za otevřený styl Brňanů ovšem 
pochválil svého trenérského kolegu 
i Rastislav Trtík. „Tohle bylo na Brnu 
dost sympatické. Házená se hraje pro 
diváky a myslím, že i přičiněním hos-
tujících borců se dneska hrála ofen-
zivní, rychlá, důrazná a otevřená hra. 
My bychom v ní rádi pokračovali 
i nadále, ale musíme zapracovat ješ-
tě na přesnosti v útočných kombina-
cích. V závěru už jsme některé akce 
sehrávali až příliš pro potěchu diváka 
a právě přesnost střelby nám scháze-
la,“ upozornil závěrem Trtík.

Martin Ruščin

KARVINÁ – Třetí vítězství v řadě 
zaznamenali ve druhé lize fotbalis-
té MFK OKD Karviná. Po pomalej-
ším začátku, zdá se, našlápli k jar-
ním výkonům, které jim v minulé 
sezoně vynesly pěkné čtvrté místo 
v tabulce.

V aktuální sezoně už jsou sedmí, 
ovšem jen s dvoubodovou ztrátou 
na střížkovské Bohemians a svého 
posledního soupeře ze Zlína, které-
ho o víkendu porazili 1:0.

A nutno dodat, že zcela 
zaslouženě. Vyhrát mohli klidně 
4:0. „Je už vidět, že si naše hra sedá. 
Vzadu neděláme chyby a dnes-
ka jsme soupeře vlastně k ničemu 
podstatnému nepustili. Čisté konto 
těší,“ mohl se po cenném vítězství 
nad Zlínem usmívat trenér MFK 
OKD Karel Kula.

Podle něj byla výhra důležitá 
i z toho pohledu, že hráči potvr-
dili zisk ze Sparty B a v tabulce 
se dotáhli na čelo. „Kdybychom 

nevyhráli, zbytečně bychom před-
chozí výhru shodili. Teď pojede-
me do Opavy bojovat o další zisk. 
Sestava se nám již ustálila, nemá-
me se čeho bát. Kluci pochopili, že 

bez poctivé dřiny to v soutěži nepů-
jde a podle toho nyní pracují. Je 
zapotřebí makat v každém utkání,“ 
upozornil Kula.

Zlín toho v Karviné moc nepřed-
vedl a téměř dvě tisícovky diváků 
mohly být spokojeny. Soupeři zřej-
mě scházel bývalý prvoligový hráč 
Polách. „To, že nebude hrát, jsme 
se dozvěděli až před zápasem, ale 
nehrálo to zase tak velkou roli. My 
jsme se jako obvykle chtěli prosadit 
naší hrou, tedy technickým, kom-
binačním, ale i agresivním a bojov-
ným fotbalem, k němuž mají naši 
hráči předpoklady,“ dodal Kula, 
který před utkáním upozorňo-
val na zlínské standardky. „Vědě-
li jsme, že Zlín má silné útočné 
standardky, jenže zároveň slabší ty 
obranné. Dneska se to potvrdilo,“ 
připomněl trenér MFK OKD, že 
jediný gól zápasu vstřelil po trest-
ném kopu a hlavičce Motyčky jeho 
tým.  luk
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Nová posila Baníku, mladý Martin Vobořil, při střelbě na brněnskou branku.

Trenér mladých karvinských fotbalistů 
Jindřich Dohnal má letos k dispozici 
vyrovnaný tým jednotlivců. 

Fotbalisté Karviné (v bílém Vlado Milosavl-
jev) se začínají svými výkony přibližovat 
jarnímu tažení v soutěži.

Co nás čeká  

HÁZENÁ Sobota 24. 9. (18.00): HCB OKD 

– Přerov (extraliga mužů)

FOTBAL Sobota 24. 9. (16.00): Baník OKD 

Doubrava – Mosty u Jablunkova (I.B třída mužů)

Ve výsledcích

HÁZENÁ  Extraliga mužů: HCB OKD – Brno 

37:23 (19:13)

Nejvíce branek: Mlotek 6, Vančo 5, Sliwka 5/1, 

Krahulec, Chudoba a Kavka po 4

Pořadí: 1. Zubří 4, 2. Kopřivnice 4, 3. HCB OKD 3

FOTBAL  II. liga mužů: MFK OKD – Zlín 1:0 (1:0)

Branka: Motyčka

Pořadí: 1. Bohemians Praha 14, 2. Zlín 14, 3. 

Opava 13, ...7. MFK OKD 12

Krajský přebor mužů: MFK OKD B – Rýmařov 1:0 (0:0)
Branka: Koutný
Pořadí: 1. Petřkovice 16, 2. Polanka n. O. 13, 3. 
MFK OKD B 12
MS liga dorostenců U19: HFK Olomouc – MFK 
OKD 3:2 (0:0)
Branky: Puškáč, Hanzel
Pořadí: 1. Ostrava B 22, 2. Olomouc B 19, 3. 
HFK Olomouc 19, ...6. MFK OKD 13
MS liga žáků U15: MFK OKD – Uničov 0:0
Pořadí: 1. S. Olomouc 19, 2. Ostrava 17, 3. 
MFK OKD 17
MS liga žáků U14: MFK OKD – Uničov 17:0 (5:0)
Branky: Lingr 5, Egri 4, Poštulka 3, Kondziolka 
2, Dostál, Berešík, Popek
Pořadí: 1. Ostrava 21, 2. S. Olomouc 18, 3. 
Opava 18, 4. MFK OKD 16

Mladým prospívá konfrontace s nejlepšími

Konec náročné baseballové sezony

KARVINÁ – Díky letní reorganizaci 
mládežnických soutěží v kopané 
dostávají mladí hráči fotbalového MFK 
OKD Karviná příležitost poměřovat se 
ve svém věku s nejlepšími týmy republi-
ky. Výjimkou je pouze věková kategorie 
do 19 let, hrající druhou ligu. Jinak hrají 
členové karvinského klubu se svými 
vrstevníky nejvyšší možné soutěže.

Do této pozice se vypracovali nejen 
díky precizní práci s mládeží a fundo-
vanosti zdejších trenérů, ale hlavně 
podmínkami v klubu, na jejichž vytvoře-
ní má zásadní podíl generální sponzor 
karvinského fotbalu – společnost OKD.

Například mladí fotbalisté katego-
rie U17 (do sedmnácti let) hráli ještě 
v loňské sezoně soutěž krajské úrovně. 
Trenérská dvojice Jindřich Dohnal 
– Richard Beneš je ale přes léto připra-
vila na kvalitou mnohem vyšší soutěž. 
A mladí fotbalisté se zatím drží.

„Už v přípravě jsme kladli důraz 
na rychlost a souhru v kombinaci. Kluci 
museli jít do soutěže připraveni na to, 
že nebudou mít čas si zdlouhavě zpra-
covávat balon. Žádné otálení s míčem 
se tady netrpí. Jedna dvě přihrávky a co 
nejrychleji kupředu,“ nastiňuje obrázek 

nejvyšší soutěže sedmnáctiletých fotba-
listů kouč MFK OKD Jindřich Dohnal.

Toho těší, že ročník 1995 je poměrně 
vyrovnaný, takže i hráči z lavičky tre-
nérům plně zapadají do silného kolek-
tivu. „Můžeme tak zápasy rozhodovat 
v závěrech, což je obrovská výhoda. 
Všichni navzájem zvedají výkony svých 
spoluhráčů. Soutěž silných družstev 
nás posouvá stále dál. Kluci aspoň vidí, 
že se mají neustále co učit,“ doplňuje 
Dohnal.  luk

ORLOVÁ – Baseballová sezona 2011 
skončila hráčům orlovského klubu 
BK Snails, jejichž tým dospělých tvoří 
převážně zaměstnanci OKD, horníci 
a technici důlních strojů.

Baseballisté Orlové bojovali letos 
jako obvykle na dvou frontách. V domá-
cí soutěži na severní Moravě byl nad 
jejich síly ostravský klub Arrows, který 
má svůj první tým dospělých v extralize. 
V soutěži jihomoravské oblasti se Šneci 
dostali do vyřazovacích bojů, kde jim 
stopku vystavil extraligovými hráči 
posílený tým Hrochů Brno.

Přestože se tedy baseballistům 
Orlové – jedničce na celém Karvinsku – 
nepodařilo letos prosadit se do baráže 
o vyšší soutěž, nemusí to činovníky 
klubu tolik mrzet. „Hlavním úkolem 
sezony bylo letos vybudování trénin-

kového hřiště pro mladé. V tom nám 
znovu pomohla Nadace OKD, její grant 
v hodnotě čtyřicet tisíc jsme využili 
na vybudování tréninkového tunelu, kde 
si děti zkouší odpaly,“ objasnil Michal 
Kozák, místopředseda klubu.

Jak bývá v Orlové dobrým zvykem, 
hráči si hřiště postavili sami. „Zasadili 
jsme sloupy, oplotili tréninkový koutek, 
zasíťovali tunel. Mladí se můžou s chutí 
pustit do hry,“ dodal Kozák, který je stá-
le hrajícím členem mužstva dospělých.

Se zlepšenými podmínkami v orlovském 
klubu se dá věřit tomu, že brzy do seni-
orské kategorie dorostou kvalitní mladí 
hráči, fi gurující aktuálně v týmu mladších 
kadetů. „Co si budeme povídat, áčko už 
by potřebovalo okysličit novou krví,“ směje 
se Kozák, který ovšem věkem mezi staré 
„kozáky“ rozhodně ještě nepatří.  mar

HCB OKD – Přerov
3. kolo extraligy mužů
Kdy: sobota 24. září

Kde: hala házené STaRS
V kolik: 18 hodin

Baseballová sezona Šnekům skončila. Tým se probojoval do play off na jižní Moravě.
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